
BEZPŁATNY TYGODNIK POWIATU PIASECZYŃSKIEGO

264 (7) 
2019

ISSN 2300–5688

\\\    Góra-Kalwaria 
– Wiadukt  
już otwarty s. 6

\\\    Historia – Narodziny 
miasta s. 11

\\\    Konstancin-Jeziorna 
– Nowsza droga  
do Powsina s. 4

\\\    Konstancin-Jeziorna 
– Metoda kija  
nadciąga  s.5

\\\    Piaseczno – Przejazd 
na rynku pozostanie 
zamknięty s. 2

P I A S E C Z N O \\\ G Ó R A K A L W A R I A \\\ K O N S T A N C I N - J E Z I O R N A \\\ L E S Z N O W O L A \\\ P R A Ż M Ó W \\\ T A R C Z Y N

6 LISTOPADA 2019
R E K L A M A

Tłumy 
na cmentarzach

Lodowisko 
jednak 
będzie?

Gotowa do przebudowy
Wciąż są szanse na zimową ślizgawkę w Lesznowoli

Istniejący budynek prawdopodobnie zostanie całkowicie rozebrany i odtworzony

\\\ PIASECZNO

Gmina ma szansę przebudować 
starą remizę OSP w centrum 
miasta według pierwotnych 
założeń. Okazało się,  
że konserwator… spóźnił się  
ze swoim postanowieniem.

J ak pisaliśmy w maju br., projekt mo-
dernizacji zabytkowej remizy nie 

spotkał się z entuzjastycznym przyję-
ciem Mazowieckiego Wojewódzkiego 
Konserwatora Zabytków. 
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\\\ POWIAT

Przez trzy dni Powiat 
Piaseczyński gościł 
dziewięcioosobową delegację 
dyrektorów i nauczycieli szkół 
z Rzymu i Ladispoli. to efekt 
rozpoczętej wiosną współpracy.        

P owiat chce zacieśnić współdziała-
nie z samorządem XIII dzielnicy 

Rzymu oraz szkołami ponadpodstawo-
wymi w Rzymie i Ladispoli. W trakcie 
wizyty Włochów zostały podpisane list 
intencyjny i porozumienie w tej spra-
wie. 

– Wizyta była efektem nawiązanej 
w marcu współpracy, która ma na celu 
wymianę dobrych praktyk w obszarze 

kształcenia integracyjnego i zawodo-
wego – wyjaśnia Ewa Lubianiec, czło-
nek Zarządu Powiatu Piaseczyńskiego. 
– Wtedy Włochy odwiedziła delegacja 
dyrektorów szkół powiatowych. 

W ramach rewizyty goście z Włoch 
zwiedzili Centrum Edukacyjno-Mul-
timedialne oraz siedem szkół prowa-
dzonych przez Powiat Piaseczyński.  
Jednym z punktów programu była 
zorganizowana w Specjalnym Ośrodku 
Szkolno-Wychowawczym w Piasecznie 
konferencja „System edukacji we Wło-
szech i w Polsce. Integracja uczniów z 
niepełnosprawnością w systemie edu-
kacyjnym we Włoszech i w Polsce”. 

Starosta piaseczyński Ksawery Gut 
oraz członek Zarządu Powiatu Ewa Lu-
bianiec podpisali list intencyjny  doty-

czący „międzynarodowej współpracy 
na rzecz wszechstronnego rozwoju 
mieszkańców obu regionów, w szcze-
gólności dzieci i młodzieży”. Ze strony 
włoskiej sygnatariuszem była burmistrz 
XII dzielnicy Rzymu Giuseppina Castag-
netta, która towarzyszyła pedagogom. 

Osobne porozumienie  o „Współ-
pracy edukacyjno-wychowaczej” ze 
szkołami partnerskimi we Włoszech 
(Scolastico Istituto Comprensivo „Corra-
do Melone” w Ladispoli oraz Scolastico 

Istituto d’Istruzione Superiore „Luigi 
Einaudi” w Rzymie) podpisali dyrekto-
rzy piaseczyńskich szkół: Zespołu Szkół 
Nr 3, Zespołu Szkół Nr 2 oraz IV LO w 
Piasecznie.

– Strony zadeklarowały w nich dzie-
lenie się doświadczeniami oraz wspólną 
organizację szkoleń i konferencji. Plano-
wane są również wymiany młodzieży 
– informuje Ewa Lubianiec.

Hubert Gieleciński

Powiat ma partnera w Rzymie

W trakcie konferencji Włosi przybliżyli specyfikę swojego systemu szkolnictwa, 
koncentrując się na edukacji  dzieci ze specjalnymi potrzebami edukacyjnymi
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Wraz w przyjściem 
chłodniejszych dni  
i po wyłączeniu fontanny  
na rynku, co roku otwierano 
przejazd w północnej części 
placu Piłsudskiego. tej zimy 
pozostanie zamknięty. 

O twarty w okresie jesienno-zimo-
wym przejazd służył do skrócenia 

trasy pojazdom jadącym ulicą War-
szawską. Kierowcy, przecinając Rynek, 
mogli szybciej dostać się na plac przed 
ratuszem i kościołem św. Anny. Prędzej 
można było też tamtędy dojechać na 

parking przy komendzie policji oraz 
znaleźć się na ul. Kościuszki. W tym 
roku władze miasta zdecydowały o po-
zostawieniu zamkniętego przejazdu.

– W związku z reprezentacyjnym 
charakterem pl. Piłsudskiego i dopusz-
czeniem ruchu dwukierunkowego na 
ulicy Chyliczkowskiej oraz w trosce 
między innymi o bezpieczeństwo pie-
szych wykorzystujących łącznik jako 
deptak, nie przewidujemy otworzenia 
przejazdu pomiędzy ulicą Warszawską 
a Puławską – informuje łukasz Wyleziń-
ski, dyrektor Biura Promocji i Kultury 
Gminy Piaseczno.

Tekst i zdjęcie Hubert Gieleciński

Przejazd na rynku 
pozostanie zamknięty

Przejazd przez rynek z ulicy Warszawskiej do Puławskiej pozostanie  
zamknięty również zimą

Wizyta była efektem 
nawiązanej w marcu 

współpracy, która  
ma na celu wymianę 

dobrych praktyk  
w obszarze kształcenia 

integracyjnego  
i zawodowego

\\\ LESZNOWOLA

Gorące protesty mieszkańców 
na wieść o rezygnacji  
z lodowiska w Lesznowoli 
skłoniły radnych do szukania 
pieniędzy na uruchomienie 
ślizgawki.        

W ieść o rezygnacji z uruchomienia 
zimowej rozrywki w Lesznowoli 

zmroziła mieszkańców przed dwoma 
tygodniami. Wnioskodawczynią zdjęcia 
tego wydatku z WPF była radna Justyna 

Gawęda z Komisji Polityki Gospodar-
czej. A powodem miało być szukanie 
oszczędności w związku z dużymi  
wydatkami gminy, zwłaszcza na in- 
westycje oświatowe. I jak przekony-
wała, 275 tys. złotych dla operatora to 
zdecydowanie za dużo. W ubiegłym ty-
godniu pojawiło się rozwiązanie prob-
lemu – ślizgawka miałaby powstać ze 
środków przeznaczonych na realiza-
cję Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiazywania Problemów Alkoho-
lowych oraz Zapobiegania Narkomanii  
na rok 2020. 

– to, na jakie cele można wykorzy-
stać pieniądze pochodzące z opłat za 
koncesję na sprzedaż alkoholu, jest jas-
no określone i moim zdaniem nie może-
my tych pieniędzy przeznaczyć na lodo-
wisko – przedstawiła swoje wątpliwości 
podczas poniedziałkowego posiedzenia 
Komisji Polityki Gospodarczej Anna La-
sek. – ta decyzja jest śliska jak lód na 
tym lodowisku i ja jej nie poprę, chyba 
że mamy pozytywne stanowisko Pań-
stwowej Agencji Rozwiązywania Prob-
lemów Alkoholowych – zapowiedziała. 
Pomysłu próbowała bronić Danuta łu-
kasik z Referatu Realizacji Podatków 
i Opłat przekonując, że środki pocho-
dzące z tzw. podatku korkowego zawsze 
zostają, mimo że Gmina realizuje szereg 
działań związanych z programem zapo-
biegającym uzależnieniom. 

– Zadanie związane z wynajmem 
lodowiska zostanie wpisane do pro-
gramu profilaktyki na przyszły rok, a 
środki należą do niewygasających, więc 
możemy je zrealizować w 2020 roku – 
poinformowała radnych.

Wniosek o wydatkowanie 255 tys. 
zł na lodowisko również złożyła radna 
Gawęda. 

– to nie są pieniądze z budżetu – 
podkreśliła. – Inaczej tych środków nie 
wykorzystamy, a to, że dzieci i młodzież 
będą mogły aktywnie spędzić czas, to 
doskonała profilaktyka uzależnień. Poza 
tym można zorganizować na lodowisku 
również jakieś akcje promujące życie 
bez uzależnień – zauważyła.

– tylko że do tych kosztów należy 
dołączyć pozostałe: prąd, woda, dowóz 
dzieci na lodowisko – wyliczał radny 
Kwiatkowski. Kilku radnych przyznało, 
że przed podjęciem ostatecznej decyzji 
chcieliby znać koszty dodatkowe. Dys-
kusja była gorąca. Zarówno na temat 

kosztów, możliwych rozwiązań doty-
czących biletów, jak i szans powodze-
nia samej uchwały. Radni mają bowiem 
obawy, że wojewoda może zakwe-
stionować finansowanie lodowiska ze 
środków pochodzących z podatku kor-
kowego. Komisja większością głosów 
poparła uchwałę. Umowa z operato-
rem lodowiska miałaby zostać zawarta  
w roku bieżącym, ale sfinansowana  
już po 1 stycznia 2020. Ostateczna  
decyzja o zmianie w WPF zapadnie 
podczas najbliższej sesji Rady Gminy 
8 listopada.

Joanna Ferlian

Lodowisko jednak będzie?

K O N d O L E N C J E

dokończenie 
ze str. 1
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Od dwudziestu lat na piaseczyńskich 
cmentarzach pojawiają się z pusz-

kami harcerze, społecznicy, przedsta-
wiciele samorządu czy organizacji po-
zarządowych. Często kwestują całymi 
rodzinami. Różni ludzie, o różnych po-
glądach, często polityczni przeciwnicy, 
spotykają się tuż obok siebie z puszka-
mi Społecznego Komitetu Renowacji 
Cmentarza Parafialnego w Piasecznie. 
Cel jest bowiem wspólny – zadbanie o 
niszczejące pomniki na wpisanym do 
rejestru zabytków cmentarzu parafial-
nym. 

Społeczny Komitet Renowacji Cmen- 
tarza Parafialnego w Piasecznie powstał 
20 lat temu z inicjatywy Andrzeja Rut-
kowskiego i przez lata działał „pod 
skrzydłami” towarzystwa Przyjaciół 
Piaseczna. We wrześniu br. na wniosek 
założycieli Komitet stał się Stowarzysze-

niem i rozpoczął działalność jako nie-
zależna organizacja, co pozwoli mu na 
większą niezależność w pozyskiwaniu 
i zarządzaniu funduszami przeznaczo-
nymi na renowację nekropolii. 

W tegorocznej kweście wzięło 
udział 79 wolontariuszy, którzy zebrali 
w puszkach 18 450,74 zł. to wpraw- 
dzie mniej niż w rekordowym roku 
ubiegłym (blisko 23,5 tys. zł), ale wię- 
cej niż we wszystkich poprzednich 
zbiórkach. 

Zebrane pieniądze zostaną prze-
znaczone na renowację najstarszych 
nagrobków.

– Wytypowaliśmy groby Starzeń-
skich, Sołtysiaków, Aleksandra Żabo-
klickiego oraz grób przyjaciół Smor-
czewskiego i Matulewicza. Nasze plany 
jednak zweryfikuje ostatecznie kon-
serwator zabytków – informuje prezes 
SKRCPwP Danuta Samek i dziękuje 
wszystkim darczyńcom oraz wolonta-
riuszom zaangażowanym w zorganizo-
wanie kwesty.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Kwesta na 20-lecie

Cel jest bowiem  
wspólny – zadbanie  

o niszczejące pomnikiBurmistrzowie Daniel Putkiewicz i Robert Widz kwestowali obok  
wytypowanych do renowacji nagrobków

Dla jednych tradycją jest kwestowanie, dla drugich coroczne wspieranie zbiórki

\\\ PIASECZNO

Zbiórka funduszy na renowację najstarszych pomników  
na zabytkowym cmentarzu zakończyła się kolejnym sukcesem. 
Wrzuciliśmy do puszek blisko 18,5 tys. złotych.      

Piastujący to stanowisko od marca 2017 
roku Jakub Lewicki jest zwolennikiem 
utrzymywania historycznych obiektów 
w pierwotnym kształcie. tymczasem 
projekt przebudowy sąsiadującego z 
Ratuszem budynku zakładał pozosta-
wienie od strony ulicy pierwotnego 
kształtu strażnicy oraz dobudowanie 
nowej, częściowo przeszklonej części 
na tyłach budynku. taką koncepcję 
zaakceptował poprzedni konserwator 
zabytków. 

Obecny odmówił uzgodnienia pro- 
jektu budowlanego i wydał w tej spra-

wie postanowienie, od którego samo-
rząd złożył odwołanie do Ministra Kul- 
tury i Dziedzictwa Narodowego. Mi-
nisterstwo sprawdzając dokumenty 
ustaliło, że… konserwator przekroczył 
przewidziany prawem termin na zło-
żenie uwag i tym samym pozwolenie na 
budowę jest ważne. 

Oczywiście dalsze losy niszczejące-
go i straszącego swym wyglądem zabyt-
ku w centrum miasta zależą od tego, czy 
znajdą się pieniądze na sfinansowanie 
przedsięwzięcia. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Gotowa 
do przebudowy

\\\  PodeJrzaNI o właMaNIe
do policyjnej celi trafili dwaj męż-
czyźni podejrzewani o kradzież 
znacznej ilości aGd z jednego z ma- 
gazynów. Przy jednym z zatrzyma-
nych kryminalni ujawnili kominiar- 
kę i perukę. Sprawa ma charakter 
rozwojowy.
Policjanci z piaseczyńskiego wydziału 
kryminalnego zatrzymali dwóch męż-
czyzn podejrzewanych o dokonanie 
włamania do jednego z magazynów 
w Józefosławiu. Z wnętrza skradziono 

między innymi lodówki, kuchnie elek-
tryczne i kabiny prysznicowe.
Straty oszacowano na ponad 13 tysięcy 
złotych. Podczas zatrzymania pierw- 
szego z podejrzewanych, w jego samo-
chodzie policjanci ujawnili kominiarkę 
i perukę, którą 34-latek mógł posługi-
wać się podczas przestępstwa.
Mundurowi przy zatrzymanym ujawnili 
także niemal 4 gramy amfetaminy. Ko-
lejnym zatrzymanym w tej sprawie oka-
zał się 45-letni mieszkaniec Piaseczna, 
przy którym również ujawniona została 
porcja amfetaminy.
Obaj usłyszeli już zarzuty dotyczące 
kradzieży z włamaniem. Według poli-
cjantów z wydziału dochodzeniowo- 
śledczego z Piaseczna, sprawa ma cha-
rakter rozwojowy i nie wykluczają, że 
zatrzymani mogą mieć związek z inny-
mi przestępstwami na terenie powiatu 
piaseczyńskiego.

Na podstawie KPP Piaseczno

\\\ P0wiat na sygnale

R E K L A M A

dokończenie ze str. 1
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\\\ KOnstanCin-JeZiORna

Gmina przygotowuje się  
do przebudowy ul. Powsińskiej 
w Bielawie. Droga miałaby stać 
się alternatywnym połączeniem 
z dwupasmówką do Warszawy. 

P lanowana inwestycja ma objąć od- 
cinek ulicy od skrzyżowania z uli-

cami Ścienną/Wspólną, gdzie niedawno 
powiat zbudował rondo aż do grani-
cy z Warszawą przy ul. Waflowej. W 
ubiegłym tygodniu w Ratuszu odbyły 
się konsultacje społeczne przygotowa-
nej przez biuro projektowe koncepcji. 
Mieszkańcom przedstawiono dwa osta-
teczne warianty, ze wskazaniem tego 
zalecanego przez projektantów do re-
alizacji. Oba różniły się przede wszyst-
kim szerokością jezdni i sposobem 
odwodnienia. Nieco inaczej zagospo-

darowane mają być odcinki w terenie 
zabudowanym i niezabudowanym. W 
wersji rekomendowanej przez biuro 
projektowe, jezdnia miałaby mieć sze-
rokość 6 metrów. to ważne ze względu 
na wymagania transportu zbiorowego, 
który mógłby ewentualnie pojawić się 
na tej drodze w przyszłości. Na odcinku 
niezabudowanym po stronie wschod-
niej zachowany zostałby pas technicz-
ny szerokości 3 metrów pod przyszłe 
inwestycje wodociągów i kanalizacji, a 
po stronie zachodniej ma powstać ciąg 
pieszo-rowerowy, z rozdzieleniem obu 
funkcji. Sytuacja zmienia się na terenie 
zurbanizowanym. Wówczas po stronie 
wschodniej powstaje chodnik do ob-
sługi istniejących posesji, a po stronie 
zachodniej ciąg pieszo-rowerowy staje 
się częścią wspólną.

– Może warto pomyśleć o rozdzie-
leniu jednak obu grup i zrobić chodnik 

tylko po jednej stronie ulicy, a ścieżkę 
rowerową po drugiej? – zwrócił uwagę 
jeden z mieszkańców. – tamtędy jeździ 
naprawdę sporo rowerzystów i to tzw. 
kolarzy, jeżdżących szybko – podkreślił. 
Projektanci nie byli przekonani do takie-
go rozwiązania, ale pomysł spodobał się 
również burmistrzowi Kazimierzowi 
Jańczukowi, więc niewykluczone, że ta-
ka modyfikacja zostanie wprowadzona.

Najwięcej obaw mieszkańców ulicy 
Powsińskiej budziło odwodnienie i los 
dwóch znajdujących się przy drodze 
kapliczek. Projektanci gwarantują, że 
zaproponowane przez nich rozwiąza-
nie z rozsączaniem wody deszczowej 
jest nie tylko ekologiczne i tańsze niż 
budowa zbiornika, ale też sprawdzo-
ne i skuteczne. Jeśli chodzi o kapliczki, 
decyzja jest w rękach mieszkańców lub 
proboszcza parafii. Nie może pozostać 
w pasie drogowym, ale może zostać 
przeniesiona w inne miejsce. 

Po zatwierdzeniu ostatecznej kon-
cepcji przez władze gminy, biuro pro-
jektowe przygotuje projekt budowlany 
oraz uzyska wszystkie niezbędne de-
cyzje i pozwolenia. Zgodnie z planem 
miałoby to nastąpić do końca przyszłe-
go roku. Jeśli w budżecie znajdą się pie-
niądze, prace budowlane mogłyby się 
rozpocząć w 2021 roku.

– Warszawa nie ma planów inwe-
stycyjnych dla ulicy Waflowej, więc 
chodnik i ścieżka rowerowa będą się 
urywać na granicy z Warszawą – przy-
znają projektanci.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Nowsza droga do Powsina

Rozbudowa ma się zakończyć na granicy z Warszawą

\\\ URsynÓw, lesZnOwOla

Wiadukt na ulicy 
Karczunkowskiej nadal jest 
oficjalnie nieprzejezdny. 
Korzystają z niego nielegalnie 
kierowcy, rowerzyści i piesi. 

P olskie Koleje Państwowe Polskie Li-
nie Kolejowe SA obiecują, że już za 

chwileczkę, już za momencik wiadukt 
na ulicy Karczunkowskiej będzie odda-
ny oficjalnie do ruchu. 

Mimo iż wiadukt nie jest oficjalnie 
otwarty, poruszają się po nim nielegal-
nie piesi i rowerzyści. Kierowcy prze-
suwają zapory zamykające przejazd i 
pokonują go, łamiąc przepisy. 

Natomiast Karol Jakubowski z ze-
społu prasowego PKP PLK SA powtarza 

jak mantrę: – Mobilizujemy wykonawcę 
do jak najszybszego dokończenia prac 
brukarskich, przy oznakowaniu, win-
dach i wiatach przystankowych, aby w 
połowie listopada wystąpić o potrzebne 
zgody na użytkowanie obiektu. Po ich 
uzyskaniu wiadukt zostanie udostęp-
niony kierowcom – dodaje.

Budowa wiaduktu nad torami kole-
jowymi na ulicy Karczunkowskiej trwa 
już od dawna. W 2016 roku zamknięto 
przejazd kolejowy, potem otwarto tym-
czasowy. Jesienią 2017 roku rozpoczęły 
się prace, które nadal trwają. Przebudo-
wa podziemnych instalacji wodociągo-
wych i elektrycznych wymuszała kolej-
ne opóźnienia. Inwestor wielokrotnie 
obiecywał kolejne terminy zakończenia 
prac i oddania wiaduktu do użytku.

Tekst i zdjęcie Hubert Gieleciński

Wiadukt bez końca
Robotnicy co chwila muszą poprawiać zapory przesuwane przez kierowców

\\\ RegiOn

trwają prace nad projektem 
uchwały o ochronie środowiska 
przed hałasem dla terenów 
poza aglomeracjami. Wnioski 
do projektu można składać  
do 22 listopada.          

W śród osób zamieszkujących tere-
ny położone w okolicach Portu 

Lotniczego im. F. Chopina regularnie 
pojawiają się głosy niezadowolenia na 
poziom hałasu. Mieszkańcy skarżą się 
na uciążliwości powodowane bliskim 
sąsiedztwem lotniska. teraz pojawiła 
się okazja, aby wyrazić swoją opinię na 

ten temat. Sejmik Województwa Ma-
zowieckiego pracuje nad stworzeniem 
programu ochrony środowiska przed 
nadmiernym hałasem. Chodzi tu właś-
nie w dużej mierze o hałas emitowany 
przez ruch lotniczy. 

Autorzy projektu sugerują szereg 
działań mających na celu zredukowanie 
uciążliwości. Postulują m.in. ogranicze-
nie do minimum startów i lądowań w 
godzinach nocnych oraz stosowanie 
przez pilotów tzw. procedury cichego 
podejścia, czyli płynnego schodzenia do 
lądowania na jałowym biegu, zamiast 
tradycyjnego podejścia „schodkowe-
go”, podczas którego samolot zniża się 
etapami, co wymaga przyspieszania i 

zwalniania. „Schodkowe” podejście wy-
musza zmienną pracę silników, przez co 
poziom hałasu jest wyższy. 

Uchwała jest obecnie na etapie 
konsultacji społecznych. Od 24 paź-
dziernika do 22 listopada mieszkańcy 
mogą składać wnioski do projektu; w 
ubiegłym tygodniu w Piasecznie odbyło 
się również spotkanie przedstawicieli 
Sejmiku z mieszkańcami i samorządow-
cami gmin objętych programem. 

temat hałasu generowanego przez 
Okęcie nie jest nowy. Od lat grupa 
mieszkańców narzeka na uciążliwości 
związane z ruchem lotniczym. Spółka 
Porty Lotnicze SA, będąca operatorem 
lotniska, stara się wychodzić naprze-
ciw oczekiwaniom – w ubiegłym roku 
wprowadzono zakaz startów i lądowań 
między 23.30 i 5.30 (tzw. „core night”), 
przewoźnicy uiszczają opłaty hałasowe, 
a niektóre głośne modele samolotów 

nie mogą lądować na Okęciu w ogóle. 
Jak więc widać, szanse na dialog na tym 
polu są znaczne. 

Z drugiej strony, kupując dom czy 
mieszkanie przy lotnisku, musimy li-
czyć się z hałasem. Istniejące od 1934 r. 

Okęcie jest największym portem w Pol- 
sce, obsługującym blisko 40% całe-
go ruchu lotniczego w kraju. W porze 
szczytu startuje tu lub ląduje ponad 
40 samolotów na godzinę; w ubiegłym 
roku Port Chopina obsłużył rekordo-

wą liczbę 17,7 mln pasażerów. Biorąc 
pod uwagę stale rosnącą popularność 
latania, te liczby będą rosnąć. Eksperci 
szacują, że za już za 8 lat Okęcie będzie 
obsługiwać nawet 25 milionów pasa-
żerów. Jedynym rozwiązaniem, które 
pozwoliłoby wyprowadzić ruch lotniczy 
poza gęsto zaludnione obszary, jest bu-
dowa nowego lotniska. to jeden z powo-
dów, dla których budowa Centralnego 
Portu Komunikacyjnego staje się de 
facto koniecznością. Na megalotnisko 
jednak przyjdzie nam jeszcze poczekać 
– już wiadomo, że pierwotnie zakłada-
ny termin otwarcia CPK w 2027 r. jest 
praktycznie nierealny do dotrzymania. 
A biorąc pod uwagę rosnące ceny i zwal-
niającą koniunkturę, można bezpiecz-
nie zakładać, że nowe lotnisko zostanie  
otwarte najwcześniej za 15-17 lat. 

Karolina Hofman

Za głośno lądują?
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Z drugiej strony,  
kupując dom  

czy mieszkanie przy 
lotnisku, musimy 

 liczyć się z hałasem

R E K L A M A

W 2018 r. warszawskie Okęcie obsłużyło 17,7 mln pasażerów, co stanowi blisko 40% całego ruchu lotniczego w kraju
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\\\ KOnstanCin-JeZiORna

Burmistrz zamierza podjąć 
zdecydowane kroki wobec 
mieszkańców unikających 
podłączenia się do gminnej 
kanalizacji.  

I nwestycje związane z budową kana-
lizacji są dość istotnym wydatkiem 

z budżetu gminy.  Aby koszty te amor-
tyzować, ale też zapewnić właściwe 
działanie obliczonej na pobór określo-
nej ilości ścieków kanalizacji, powinna  
się do niej podłączyć odpowiednia  
liczba gospodarstw domowych. to 
jednak nie wszystko. Istotna jest rów- 
nież ochrona środowiska. A przypad-
ków wylewania szamba w miejscu 
innym niż punkt odbioru nieczystości 
płynnych, niestety nie brakuje. Przede 
wszystkim dlatego, że koszt wywozu 
jest po prostu wysoki. 

– Zatrudniłem pracownika, któ-
ry będzie współpracował w zakresie 
administracyjnym ze spółką komunal-
ną w celu kontroli podłączeń do sieci 
wodno-kanalizacyjnej – poinformował 
ostatnio burmistrz Kazimierz Jańczuk. 
– Będą prowadzone kontrole, w tym 
wizje lokalne. Nie chcę być źle zrozu-
miany, ale będziemy powoli przymuszać 

wszystkich opornych do przyłączania 
się do sieci kanalizacyjnej – zapowiada. 
Zwrócił uwagę, że do podjęcia takich ra-
dykalnych kroków zachęca wszystkich 
wójtów i burmistrzów Naczelna Izba 
Kontroli, która zbadała, że działania są 
podejmowane przez samorządy zbyt 
opieszale. 

W pierwszej kolejności do miesz-
kańców, którzy mają możliwość podłą-
czyć się do  kanalizacji, a jeszcze z niej 
nie skorzystali, trafią pisma zachęcające 
do podjęcia działań w wyznaczonym 
terminie. 

– Jeśli nadal będzie opór, burmistrz 
może wydać decyzję administracyjną, 
z którą związane są dosyć duże kary – 
poinformował burmistrz. – Jestem prze-
ciwnikiem kar, ale nie mamy wyboru. 
Wydajemy duże pieniądze ze wspól-
nych podatków nie po to, żeby niektórzy 
wylewali wieczorem szambo do rowu 
– zauważył. Poinformował również, że 

zdarzają się przypadki bardzo istotnych 
różnic między poborem wody a odbio-
rem szamba. – W wielu miejscach mamy 
przypadki, że ktoś pobrał wody tysiąc 
litrów, a oddał szamba 200 litrów, to coś 
musiało się z resztą stać.

Jak podaje konstanciński ZGK na 
swojej stronie internetowej (dane z 
początku 2018 roku), długość eksploa-
towanej sieci kanalizacyjnej na terenie 
gminy wynosi łącznie 150,7 km, w tym 
100,5 km w mieście oraz 50,2 km na 
wsi. Wskaźnik skanalizowania gminy 
wynosi odpowiednio  dla miasta 94,6% 
oraz 37,9% terenów wiejskich.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Metoda kija nadciąga

\\\ PIASECZNO

We wtorek 5 listopada minęło 
590 lat od nadania Piasecznu 
praw miejskich przez Janusza I 
Starszego. 

P ierwsze wzmianki o Piasecznie ja-
ko wsi sięgają XIII wieku. Nazwa 

pochodzi od położenia miejscowości 
na piaszczystych glebach nad brze-
giem rzeki Jeziorki, zwanej wówczas 
Jeziorną. W średniowieczu Piaseczno 
było wsią książęcą, usytuowaną na 
szlaku między Warszawą a Czerskiem. 
Właśnie to strategiczne położenie zde-
cydowało o tym, że 5 listopada 1429 
roku Piaseczno uzyskało prawa miej-
skie na prawie chełmińskim, nadane 
przez księcia wyszogrodzkiego, ciecha-
nowskiego, zakroczymskiego, czerskie-
go i warszawskiego Janusza I zwanego 
Starszym.

Wkrótce Piaseczno stało się jed-
nym z ośrodków rynku lokalnego na 
południowym Mazowszu, zajmującym 
się handlem i rzemiosłem. W układzie 
przestrzennym miasta nastąpiły zmia-
ny, centralnym punktem stał się rynek, 

gdzie aż do 1964 roku odbywały się tra-
dycyjne targi i jarmarki.

Akt nadania praw miejskich został 
potwierdzony w 1461 roku. Miasto 
wówczas miało charakter rzemieślni-
czo-rolniczy. Dynamiczny rozwój rze-
miosła i handlu skłonił księżną Annę 
Radziwiłłównę do nadania miastu 
Piaseczno 23 listopada 1513 roku pra-
wa odbywania jarmarku i wyznacze-
nie dnia targowego. Dalsze przywileje 
zostały miastu nadane przez królową 
Bonę, Annę Jagiellonkę, Stefana Bato-
rego, Jana Kazimierza i Jana III Sobie-
skiego.

Przez cały rok Centrum Kultury 
w Piasecznie wraz z Biurem Promocji 
organizowało wydarzenia związane z 
obchodami okrągłej rocznicy nadania 
praw miejskich. Punktem kulminacyj-
nym był maping i słuchowisko o historii 
miasta, zaprezentowane 28 września  
po koncercie Kayah. 

5 listopada w siedzibie CEM zor-
ganizowano multimedialny konkurs o 
historii miasta oraz odsłonięto mural 
nawiązujący do tożsamości i historii 
miasta. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

590 lat praw miejskich

ZGK i Urząd Gminy podejmą działania zmierzające do zmobilizowania  
mieszkańców do korzystania z istniejącej sieci kanalizacyjnej

Istotna jest również 
ochrona środowiska

Jeśli nadal będzie  
opór, burmistrz 

może wydać decyzję 
administracyjną,  

z którą związane są 
dosyć duże kary

Historyczne wydarzenie upamiętnia murek przy wjeździe do centrum miasta

R E K L A M A
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Tłumy na cmentarzach
W dzień Wszystkich Świętych i w Zaduszki tłumy odwiedziły lokalne cmentarze. Groby tradycyjnie ozdobiono 
wiązankami, kwiatami i zniczami. Na niektórych było ich tak dużo, że ledwie mieściły się na pomnikach.  
Na innych, tych chyba już zapomnianych, ktoś zapalił pojedyncze światła. to był czas wspominania bliskich i modlitw,  
ale też spotkań rodzinnych. Jeśli ktoś potrzebował ciszy i spokoju na zadumę, musiał pojawić się na cmentarzu  
wczesnym rankiem lub późnym wieczorem, tylko wtedy było tam mniej tłoczno.

AUtOR: 
HUBERt GIELECIńSKI

\\\ gÓRa KalwaRia

Wiadukt na ulicy Walewickiej 
nad obwodnicą Góry Kalwarii 
jest już otwarty. Można nim 
jeździć od 30 października. 

W iadukt ma prawie 400 m długo- 
ści. W przyszłym roku Gmina 

planuje połączyć go asfaltem z ulicą 
Grójecką, czyli drogą krajową nr 50. – 
Najprawdopodobniej za kilka dni kie-
rowcy będą mogli korzystać także z wia-
duktu na ulicy Wiejskiej, czyli drogi z 
Góry Kalwarii do Krzaków Czaplinkow-
skich. Firma budująca obwodnicę stara 
się dotrzymać warunków kontraktu  
i obiecuje, że w grudniu puści tamtędy 

ruch – mówi Piotr Chmielewski, rzecz-
nik prasowy burmistrza Góry Kalwarii.

Mimo iż oficjalnie wiadukt ten jest 
jeszcze nieprzejezdny, kierowcy, igno- 
rując zakaz wjazdu i zapory drogo- 
we, korzystają już z niego od pewnego 
czasu.

Hubert Gieleciński

Wiadukt już otwarty
Wiaduktem na ulicy Walewickiej można jeździć od 30 października
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\\\ PIASECZNO

Sezon na alerty smogowe 
powoli się rozkręca. Gmina 
Piaseczno przygotowuje się  
do sprawdzania stanu 
powietrza i namierzania 
„trucicieli”.        

temat smogu od kilku sezonów 
wraca jak bumerang. Jesteśmy 

wyposażeni w coraz większą wiedzę 
na temat zagrożeń związanych z za-
nieczyszczeniem powietrza i aplikacje 
monitorujące jego stan w naszym oto-
czeniu. Mieszkańcy oczekują od władz 
samorządowych podejmowania dzia-
łań, które mają w skuteczny sposób 
wpływać na poprawę jakości powietrza, 
którym oddychamy. Akcje edukacyjno-
-informacyjne i programy, w których 
posiadacze starych pieców węglowych 

mogą uzyskać wsparcie finansowe 
przy wymianie systemu ogrzewania 
na bardziej ekologiczny, to zdaniem 
mieszkańców działania niewystarcza-
jące. Nie brakuje bowiem osób, które 
ignorują przepisy dotyczące substancji 
dozwolonych do spalania w domowych 
piecach i kominkach. Stąd oczekiwanie, 
że straż miejska będzie skutecznie na-
mierzać „trucicieli” i mobilizować ich 
do przestrzegania przepisów, stosując 
odpowiednie kary finansowe.

W najbliższym czasie na terenie 
całej gminy pojawi się 35 nowych czuj-
ników mierzących poziom zanieczysz-
czenia powietrza. Zastąpią one urzą-
dzenia, które do tej pory przekazywały 
informacje do aplikacji. Straż miejska z 
kolei będzie miała własnego drona do 
analizy spalin z kominów. Oprócz tego 
SM zakupi też ręczne laboratorium do 
analizy spalin, przyczepę pomiarową 

wraz z wyposażeniem, przystosowaną 
do transportu samochodem osobowym, 
system do kalibracji zestawów służą-
cych wykrywaniu nielegalnej emisji 
oraz wilgotnościomierz młotkowy do 
pomiaru wilgotności drewna. takie za-
plecze sprzętowe pozwoli sprawdzać na 
miejscu, czy w danym budynku nie są 
spalane zakazane prawem substancje – 
począwszy od różnego rodzaju śmieci 
aż po mokre drewno czy zbyt drobny 
węgiel. Za ten zestaw sprzętu Gmina 
zapłaci blisko 127 tys. złotych brutto. 
Zadanie to zostało zrealizowane ze 
środków pochodzących z budżetu Wo-
jewództwa Mazowieckiego w ramach 
„Mazowieckiego Instrumentu Wsparcia 
Ochrony Powietrza MAZOWSZE 2019”. 

– Gmina podpisała też kolejną 
umowę z laboratorium pomiarowo-
-badawczym na badania popiołów z 
palenisk domowych w przypadku, gdy 
zachodzi duże prawdopodobieństwo 
palenia substancjami niedozwolonymi 
– poinformowała nas Anna Grzejszczyk 
z Biura Promocji.

Strażnicy podejmują głównie in-
terwencje na podstawie zgłoszeń od 
mieszkańców. Jeśli mamy podejrzenie, 
że w naszym sąsiedztwie ktoś pali nie-
dozwolone substancje, warto poinfor-
mować o tym SM, która ma obowiązek 
sprawdzić, czy nasze podejrzenia są 
słuszne. Jeśli tak, właściciel nierucho-
mości może zostać ukarany wysokim 
mandatem. 

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Gotowi do walki ze smogiem

Czasem sam wygląd wydobywającego się z komina dymu sugeruje, że w piecu 
spalane są niewłaściwe substancje. Najczęściej jednak „czujemy to w powietrzu”

Najprawdopodobniej 
za kilka dni kierowcy 
będą mogli korzystać 

także z wiaduktu na ulicy 
Wiejskiej



7NR 264 (7) 6 LISTOPADA 2019REKLAMA



8 NR 264 (7) 6 LISTOPADA 2019 SPOłECZEŃSTWO

\\\ POWIAT

Kiepskie warunki lokalowe, 
brak samochodu służbowego 
i zaledwie 32 pracowników 
nadzorujących 3900 jednostek 
na terenie naszego powiatu  
– tak wygląda rzeczywistość 
piaseczyńskiego sanepidu. 

Z akres działalności Powiatowej Sta-
cji Sanitarno-Epidemiologicznej, 

działającej przy ul. Dworskiej w Chyli-
cach, jest bardzo szeroki. Obejmuje m.in. 
higienę żywności, żywienia i wyrobów 
kosmetycznych, nadzór nad warunkami 
sanitarnymi w obiektach użyteczności 
publicznej, badanie czystości wody, pro-
mocję zdrowia, działania profilaktycz-
ne wśród dzieci i młodzieży czy nadzór 
epidemiologiczny. Sanepid zajmuje się 
również sprawdzaniem oznakowania 
produktów chemicznych czy dopala-
czami.

– Do kontroli 2500 punktów ży-
wieniowych na terenie całego powiatu 
mamy 4 osoby – poinformowała pia-
seczyńskich radnych podczas posie-
dzenia Komisji Zdrowia dyrektor PSSE 
Anna Matkowska. – Korzystamy albo 
z prywatnych samochodów albo auto 
wynajmujemy, ponieważ nie posiada-
my pojazdu służbowego – zauważyła. 
to oczywiście w znacznym stopniu 
ogranicza zakres działań w terenie. W 
większości są to zaplanowane na dany 
rok kontrole lub interwencje. Rozległość 
powiatu oraz duża liczba producentów 
żywności, restauracji, placówek oświa-
towych, sklepów – zarówno wielko-
powierzchniowych, jak i niewielkich 
kiosków, stanowią spore wyzwanie dla 
organu kontrolującego. W raporcie z 
ubiegłorocznej działalności dyrektor 
zwróciła uwagę m.in. na problem z 
przeprowadzaniem kontroli w halach 
w Wólce Kosowskiej. Nie tylko ze wzglę-

du na ich ogromny obszar, ale również 
trudności w komunikacji z pracującymi 
tam obcokrajowcami. 

Poważnym problemem są finanse. 
Sanepid jako zakład ochrony zdrowia 
finansowany jest z budżetu państwa 
i nie posiada własnych środków ani 
możliwości podejmowania działań, 
które pozwoliłyby mu osiągać dochody. 
Udostępniany od lat przez Powiat dla 
potrzeb piaseczyńskiej stacji budynek 
przy ul. Dworskiej 7 lata świetności ma 
bardzo dawno za sobą. Ostatnio pracę 
urzędników PSEE dodatkowo utrud-
nił… piorun, który uszkodził instalację 
elektryczną, a w efekcie komputery i 
telefony.

– telefony poprzynosiliśmy z do-
mów, podobnie jak prywatne kompute-
ry – poinformowała dyrektor Matkow-
ska. – Pieniądze z polisy musieliśmy bo-
wiem oddać do Skarbu Państwa. I teraz 
muszę się ubiegać o te środki i albo je 
dostanę, albo nie – wyjaśniła zdumio-
nym radnym. 

Wśród informacji, jakie dyrektor 
sanepidu przekazała radnym, znala-
zła się wiadomość dotycząca odmowy 
szczepień obowiązkowych. W ub. r. do-
tyczyło to 108 dzieci. Najwięcej rodzi-
ców podpisało dokument odmowy w 
gminie Piaseczno – 44 dzieci nie przyj-
muje żadnych szczepień, a 22 niektó-
rych. Problemem na naszym terenie są 
również obcokrajowcy z innym kalen-
darzem szczepień.

– Warto podjąć działania informa-
cyjne i zachęcać obcokrajowców do 
korzystania ze szczepień – zwróciła 
uwagę przewodnicząca piaseczyńskiej 
Komisji Zdrowia Dorota Kłos. – Czasem 
po prostu rodzice nie wiedzą, że mogą 
z takich szczepień skorzystać – podkre-
śliła. Matkowska obiecała podjąć takie 
rozmowy w starostwie, aby akcją objąć 
cały powiat.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Zbyt mało ludzi i środków
Staremu budynkowi w Chylicach przydałby się remont. W pierwszej kolejności 
dyrektor musi się zatroszczyć o zabezpieczenie dachu

\\\ Zalesie gÓRne, POwiat

Nadleśnictwo Chojnów wzywa 
Powiat Piaseczyński do 
posprzątania Ośrodka Wisła. 
Podczas lustracji terenowej 
leśnicy stwierdzili tu szereg 
nieprawidłowości.

P owiat podpisał umowę na dzier-
żawę Ośrodka Wisła w Zalesiu 

Górnym w marcu 2017 roku. Nowym 
dzierżawcą 47 hektarów terenu został 
wtedy Rafał Karwowski, przedsiębior-
ca z Zalesia Górnego, który zgodnie z 
umową ma gospodarować obiektem 
jeszcze przez 15 lat. Powiat dzierżawi 

od Nadleśnictwa Chojnów leśną część 
(30 hektarów) dawnego Ośrodka Wisła, 
którą poddzierżawia Rafałowi Karwow-
skiemu.

Nadleśnictwo przeprowadziło lu-
strację, w wyniku której stwierdzono 
wiele nieprawidłowości. O większości z 
nich pisaliśmy w poprzednim numerze 
Przeglądu Piaseczyńskiego (nr 263 z 30 
października 2019).

Leśnicy uznali, iż domki letniskowe, 
których na terenie Ośrodka jest dwana-
ście, są w bardzo złym stanie technicz-
nym. Drewno, z którego są zbudowane, 
wykazuje daleko posuniętą korozję. 
Wnętrza domków są zdewastowane. 
Niektóre z nich noszą ślady podpaleń.

Odnotowali również istnienie na 
terenie dzierżawy składowiska opon 
oraz śmieci, w tym eternitu. Oprócz tego 
na terenie „amfiteatru” składowane są 
gałęzie. Zauważyli także brak pokrywy 
w studzience kanalizacyjnej. Zdaniem 
Nadleśnictwa stanowi to niebezpie-
czeństwo dla użytkowników niniejsze-
go terenu, jak również powoduje zagro-
żenie pożarowe oraz zanieczyszczenie 
środowiska naturalnego. 

W związku z tym Nadleśnictwo 
Chojnów wezwało Zarząd Powiatu 
Piaseczyńskiego do usunięcia stwier-
dzonych zagrożeń poprzez skuteczne 
zabezpieczenie domków przed możli-
wością wstępu lub ich rozbiórkę oraz 
zabezpieczenie studzienki kanaliza-
cyjnej. Wezwało również do usunięcia 
śmieci oraz wspomnianego powyżej 
składowiska gałęzi. Według leśników 
niniejsze działania są niezbędne w celu 
zapewnienia bezpieczeństwa użytkow-
ników lasu oraz zabezpieczenie lasu 
przed pożarem i degradacją środowiska 
naturalnego. 

Jak zapewniał nas wicestarosta 
piaseczyński Zdzisław Lis, starostwo 
będzie oczekiwało uporządkowania 
terenu od dzierżawcy całego obiektu, 
nazywanego obecnie Planeta Zalesie. 
Zdaniem wicestarosty, Rafał Karwowski 
jest odpowiedzialny za porządek na tym 
obszarze.

Tekst i zdjęcie Hubert Gieleciński

Ośrodek Wisła do posprzątania

\\\ KOnstanCin-JeZiORna

Konstancińska biblioteka 
pokazała czytelnikom,  
ile pieniędzy zaoszczędzili 
korzystając z jej zbiorów. 

A kcję pod hasłem „Oszczędzanie 
przez czytanie” Biblioteka Główna 

wraz z filiami przeprowadziła od 1 do 
25 października. Pracownicy biblioteki 
wyliczyli zainteresowanym czytelni-
kom, jaką kwotę od początku bieżące-
go roku zaoszczędzili, wypożyczając z 
biblioteki książki zamiast je kupować, 
oraz pobierając bezpłatne kody do ser-
wisu Legimi. Rekordzista od stycznia 
do października w księgarni musiałby 
wydać 2187,15 zł. Na podium znaleźli 
się też czytelnicy, którzy korzystając z 
biblioteki zaoszczędzili 1869,16 oraz 

1700,15 zł. Rekordziści otrzymali na-
grody. 

Konstancin-Jeziorna jest najbardziej 
oczytaną gminną powiatu. W przelicze- 
niu na każdego mieszkańca, w 2018 ro-

ku zostały tu wypożyczone aż 4 książki. 
Zbiory biblioteki wzbogaciły się w ubie-
głym roku o 5054 nowe pozycje.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Oszczędzanie przez czytanie

Zadaniem bibliotek jest też organizowanie akcji promujących czytelnictwo

Wnętrza domków są zdewastowane. Zalegają w nich śmieci

R E K L A M A
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N owy wzór prawa jazdy, bez adresu 
zamieszkania, wydawany jest od 

4 marca 2019 roku. Zmiana przepisów 
w tym zakresie stała się konieczna ze 
względu na wyrok trybunału Konstytu-
cyjnego. Przepisy nakazywały bowiem 
wymianę prawa jazdy w ciągu 30 dni 
od zmiany adresu zamieszkania, co 
wiązało się nie tylko z formalnościami, 
ale i kosztami. Wymiana prawa jazdy 
kosztuje bowiem 100,5 zł. Nowy wzór 
dokumentu, bez adresu, takiej koniecz-
ności nie zakłada. 

Czy ta zmiana oznacza konieczność 
wymiany posiadanego dokumentu na 
nowy? Nie. A w każdym razie nie w 
tej chwili, co ma znaczenie, gdy często 
zmieniamy miejsce zamieszkania. 

Od 2013 roku wszyscy nowi 
kierowcy otrzymują prawo jazdy z 
terminem ważności. Jeśli nie ma in-

nych wskazań lekarskich, wynosi on  
15 lat. to wtedy narodziły się obawy 
posiadaczy starszych, bezterminowych 
dokumentów. Wymieniając dokument 

z powodu zmiany adresu, zniszczenia, 
kradzieży czy zgubienia, otrzymywa-
ło się bowiem terminowy dokument. 
Sprawy trafiały przed sądy, jest już co 

najmniej kilka orzeczeń dotyczących 
kwestii utrzymywania uprawnień naby-
tych w panującym wcześniej porządku 
prawnym. 

Sprawy te ostatecznie uporządko-
wano. Kierowcy posiadający tzw. bez-
terminowe prawo jazdy również będą 
musieli wymienić dokument na nowy. 
Mają jednak na to jeszcze sporo czasu. 
Obowiązkowa wymiana „starych” do-
kumentów nastąpi w latach 2028-2033. 
Wtedy otrzymamy już dokumenty waż-
ne na 15 lat. Same uprawnienia nadal 
będą jednak obowiązywać beztermi-
nowo, więc zmiana dotyczy tylko wyro-
bienia nowego dokumentu z aktualnym 
zdjęciem, bez konieczności ponownego 
wykonania badań lekarskich czy w ja-
kikolwiek inny sposób potwierdzania 
zdolności do prowadzenia pojazdu. 

red.

Bezterminowe „prawka” do wymiany
Konieczność wymiany dokumentu uprawniającego do prowadzenia pojazdów będzie dotyczyć 
również tych, którzy posiadają uprawnienia bezterminowe.

Od 2013 roku  
wszyscy nowi kierowcy 
otrzymują prawo jazdy  
z terminem ważności. 

Jeśli nie ma innych 
wskazań lekarskich, 

wynosi on 15 lat

 Stare, bezterminowe prawa jazdy będą ważne do stycznia 2033 roku. W nowych prawach jazdy mamy już informację  
o terminie ważności uprawnień

R E K L A M A



10 NR 264 (7) 6 LISTOPADA 2019 INFORMACJA

1. Wysokie koszty odbioru i zagospodarowania odpadów komunalnych
Problematyka kosztów odbioru i przetwarzania odpadów komunalnych była szeroko 

omawiana przez Wójtów, Burmistrzów i Prezydentów Województwa Mazowieckiego 
na konwentach. Pierwszy odbył się 20 listopada 2018 r. Samorządowcy już wów- 
czas podnosili problem braku uporządkowania systemu gospodarki odpadami w wo- 
jewództwie mazowieckim, co bezpośrednio wiąże się z brakiem możliwości pełnego 
zagospodarowania nieczystości stałych, a w ich wyniku radykalnie rosnącymi cenami usta-
lanymi przez operatorów, odbierających i przetwarzających odpady komunalne. Gmina 
Lesznowola wraz z innymi samorządami sygnalizowała w Ministerstwie Środowiska oraz 
Urzędzie Marszałkowskim konieczność jak najszybszego podjęcia zdecydowanych działań 
przez ustawodawcę, zmierzających do usprawnienia systemu gospodarki odpadami  
w naszym rejonie. Już w 2018 r. przewidywane były ceny opłat, które w naszej Gminie 
stały się rzeczywistością. Przedstawiciele gmin uważali, że niedopuszczalne jest, aby 
Mieszkańcy przy selektywnym zbieraniu odpadów ponosili opłaty na poziomie 150-200 zł 
za rodzinę. W każdej gminie jest spora grupa mniej zamożnych mieszkańców, dla których 
taka cena jest wręcz katastrofą dla budżetu domowego. Niestety, nie istnieją prawne 
możliwości wprowadzenia dopłat dla takich grup społecznych, co potwierdzają stano- 
wiska Regionalnych Izb Obrachunkowych. 

Niektóre samorządy już w ubiegłym roku, w wyniku nowych przetargów, często prze- 
prowadzanych wobec groźby odstąpienia Wykonawców od realizacji obowiązujących 
umów, zostały zmuszone do podwyższenia opłat za gospodarowanie odpadami.

Według danych GUS „W Polsce w 2017 roku odnotowano wzrost w ilości odpadów 
komunalnych wytworzonych o 2,7% w porównaniu do poprzedniego roku. W 2017 
r. w Polsce zebranych zostało 11 968,7 tys. ton odpadów komunalnych (wzrost o 2,7% 
w porównaniu z 2016 r.). Na jednego mieszkańca Polski przypadało średnio 312 kg ze-
branych odpadów komunalnych. W porównaniu z rokiem 2016, ilość odpadów ko-
munalnych wytworzonych przypadających na 1 mieszkańca wzrosła o 9 kg. Odpady 
komunalne odebrane w 2017 r. od gospodarstw domowych (9 971,2 tys. ton) stanowi- 
ły większość (83,3%) wytworzonych odpadów komunalnych. Ilość tych odpadów 
wzrosła o 4,3% w porównaniu z rokiem poprzednim.” 

Na podstawie sprawozdań podmiotów odbierających odpady komunalne w Gminie 
Lesznowola jeden mieszkaniec wytworzył średnio w roku 2016 – 383 kg,  w roku 2017 
– 426 kg, natomiast w roku 2018 – 399 kg. Dodatkowe dane są zawarte w analizie stanu 
gospodarki odpadami komunalnymi na terenie Gminy Lesznowola za rok 2016, 2017  
i 2018, dostępnej na stronie BIP Lesznowola.

Niedopuszczalnym jest, aby w sposób bezkrytyczny porównywać wysokość stawek 
opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w różnych gminach, nie biorąc przy 
tym pod uwagę:
•  uchwał określających częstotliwości odbioru poszczególnych frakcji odpadów;
•  zwolnień całkowitych i częściowych z opłat;
•  ilości mieszkańców;
•  ilości powstających odpadów;
•  jakości i ilości odpadów segregowanych;
•  posiadania własnego PSZOKu;
•  posiadania instalacji przetwarzania odpadów na terenie gminy;
•  uwarunkowań zewnętrznych określonych zmieniającymi się przepisami prawa;
•  wszystkich innych uwarunkowań lokalnych.
Duży wzrost wysokości opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi jest prob-

lemem ogólnopolskim, a w woj. mazowieckim osiągnął najwyższy poziom. Najwyższe 
ceny na Mazowszu to efekt braku Wojewódzkiego Planu Gospodarowania Odpadami 
(WPGO), którego uchwalenie przez Sejmik Województwa było w konflikcie z Wojewodą 
Mazowieckim.  Poprzedni WPGO zakładał zbyt niskie limity przetwarzania odpadów, zbyt 
małą liczbę instalacji w regionie, niedostatek mocy, co w znacznym stopniu spowodowa- 
ło wzrost cen za zagospodarowanie odpadów komunalnych. 

Przedstawiony powyżej problem znalazł swoje odzwierciedlenie w raporcie UOKiK  
z sierpnia 2019 r. przedstawiającym stan gospodarki odpadami komunalnymi w gminach 
miejskich. Jako jedną z przyczyn podwyżek wskazano brak konkurencji. W skali całego kra-
ju, jako najczęstszą przyczynę podwyżek gminy podawały wyższą cenę zwycięzcy przetar-
gu na odbiór i zagospodarowanie odpadów komunalnych. Niewątpliwie ma to związek 
ze zmianami prawnymi, które weszły w życie w 2012 r. Przed wejściem w życie nowych 
regulacji UOKiK przestrzegał, że mogą one doprowadzić do wyeliminowania konkurencji 
między podmiotami zajmującymi się gospodarowaniem odpadami, co spowoduje wzrost 

cen i zaprzestanie działalności przez wielu przedsiębiorców. Tegoroczne badanie urzędu 
zdaje się potwierdzać te przewidywania. Niestety, przyczynami eliminowania małych 
podmiotów z rynku, nie zawsze była zbyt duża konkurencja, ale przede wszystkim brak 
możliwości spełnienia przepisów prawa wynikający z braku odpowiednich środków finan-
sowych.

Przyczyną podwyżek kosztów zagospodarowania odpadów komunalnych była także 
wskazywana przez gminy tzw. opłata marszałkowska za składowanie odpadów, która 
wynosiła odpowiednio: 24,15 zł/t do końca 2017 r; 140 zł/t w 2018 r.; 170 zł/t w roku 
bieżącym. W roku 2020 opłata ta wyniesie 270 zł/t.

Samorządy często wskazywały także wzrost kosztów w Regionalnych Instalacjach 
Przetwarzania Odpadów Komunalnych oraz nieprawidłową segregację śmieci przez 
mieszkańców. Zdaniem UOKiK niezależnie od badania i odpowiedzi gmin należy zwrócić 
uwagę na jeszcze jeden czynnik – wzrost cen gospodarowania odpadami w całej Euro- 
pie wynika z zakazu importu odpadów wprowadzony przez Chiny, które wcześniej były 
największym światowym odbiorcą odpadów z papieru i plastiku.

Ilość wytwarzanych odpadów komunalnych w gospodarstwach domowych nie jest 
stała w stosunku do liczby mieszkańców oraz nie jest wprost proporcjonalna do liczby 
osób w poszczególnych gospodarstwach domowych. Pomimo to, ok. 85% gmin miejskich 
opłata za gospodarowanie odpadami została określona „od osoby”. Obecnie duża ich 
część planuje zmianę na metodę „od wody”, ze względu na problemy z weryfikacją wska-
zywanej w deklaracjach liczby osób zamieszkujących gospodarstwa domowe (tak jak  
ostatnio miało to miejsce w gminach: Podkowa Leśna, Marki czy Grójec).
2. podwyżka cen za odpady w gminie lesznowola

Określona przez Radę Gminy Lesznowola w dniu 11 lipca 2019 r. wysokość stawek 
opłaty za odpady komunalne na podstawie przepisów ustawy z dnia 13 września 1996 r. 
o utrzymaniu czystości i porządku w gminach (t. j. Dz. U. 2018, poz. 1454 ze zm.), które 
obowiązują od dnia 1 września 2019 r. wynika z: 
•  kosztów wynikających z umowy na odbiór i zagospodarowanie odpadów komunalnych 

podpisanej w ramach przeprowadzonego przetargu, wynikających z ilości odpadów 
do odbioru i zagospodarowania; 

•  kosztów wynikających z umowy na udostępnienie mieszkańcom Gminy Lesznowola 
Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych (PSZOK) podpisanej w ramach 
przeprowadzonego w 2017 r. przetargu; 

•  liczby mieszkańców;
•  kosztów funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami;
•  kosztów działań edukacyjnych.
W tabeli nr 1. przedstawiono duży wzrost masy odpadów odebranych w latach 2016-

2018 oraz przewidywaną ilość odpadów do odebrania w okresie obowiązywania umowy 
w Gminie Lesznowola.

rada gminy lesznowola podjęła trudną, ale jednocześnie rozsądną i odpowiedzialną 
decyzję pozwalającą na bezpieczne i nieprzerwane działanie systemu.

O wysokości obowiązujących stawek opłaty i częstotliwości odbioru poszczególnych  
frakcji odpadów komunalnych w gminach powiatu piaseczyńskiego można przeczytać 
w Tabeli nr 2. „Stawki obowiązujące w gminach powiatu piaseczyńskiego na dzień 
18.10.2019”.

W ostatnim czasie w przestrzeni publicznej pojawiło się stwierdzenie, że podział gminy 
Lesznowola na sektory i przeprowadzenie oddzielnych przetargów dla poszczególnych 
sektorów przyczyniłoby się do obniżenia kosztów systemu gospodarowania odpadami 
komunalnymi. Podział gminy na sektory jest oczywiście możliwy, gdyż zgodnie z ustawą 
o utrzymaniu czystości i porządku, w gminach, w których zamieszkuje powyżej 10 tys. 
osób, można taki podział wprowadzić. Ale czy w gminie takiej jak nasza – wiejskiej ale 
o różnym stopniu urbanizacji i zaludnienia, przyniosłoby to pożądany efekt? Czy warto 
przeprowadzać takie eksperymenty kosztem Mieszkańców? 

Drugim promowanym rozwiązaniem miałyby być związki międzygminne, które rzeko-
mo dają większą możliwość uzyskania korzystniejszych cen w przetargu. Praktyka pokazu-
je, że zwiększenie siły przetargowej to niestety mit. Najbliższy terytorialnie naszej gminie 
grójecki związek międzygminny praktycznie przestał funkcjonować.
3. Kontrola nIK w gminie lesznowola dotycząca gospodarki odpadami komunalnymi 

W przestrzeni publicznej często cytowany jest raport z kontroli NIK w 2017 r. dotyczący go- 
spodarki odpadami komunalnymi. Kontrola ta obejmowała początkowy, trudny dla gmin 

 okres funkcjonowania systemu gospodarowania odpadami komunalnymi w samorządach, 
tj. lata 2016 – 2017. Należy podkreślić, że wszystkie zalecenia pokontrolne zostały przez 
Gminę Lesznowola wykonane. 
4. Podsumowanie

Należy stwierdzić, że tylko ograniczenie masy wytwarzanych odpadów oraz właściwie 
prowadzone selektywne ich zbieranie może zmienić niekorzystną sytuację na trudnym 
rynku odpadów. Kolejnym bardzo ważnym elementem systemu, o którym się mówi od 
dawna jest wprowadzenie rozszerzonej odpowiedzialności producentów opakowań, 
co powinno wpłynąć na zmniejszenie ilości powstających odpadów, przy jednoczesnym 
przeniesieniu na tych wytwórców części kosztów związanych z odzyskiem, powtórnym 
użyciem oraz unieszkodliwianiem.

Iwona Pajewska-Iszczyńska
Zastępca Wójta Gminy Lesznowola 

Zachęcamy Mieszkańców do lektury pozostałych materiałów dotyczących problematyki 
gospodarki odpadami w Gminie Lesznowola. Są to publikacje „Gospodarka Odpadami.  
Raport Gminy – dlaczego w Lesznowoli płacimy od wody?”, „Gospodarka Odpadami.  
Raport Gminy cz. 2. Przetarg” oraz „Gospodarka Odpadami. Raport Gminy cz. 3.”

W drugiej części Raportu po kolei i szczegółowo omawiamy dość skomplikowane kwe- 
stie związane z przetargiem, a w szczególności:

1. zmianę terminu obowiązywania umowy z PUK Piaseczno;
2. ustalenie wartości zamówienia przed ogłoszeniem przetargu;
3. ogłoszenie przetargu nieograniczonego;
4. przedmiot umowy przetargowej;
5. kryteria oceny ofert;
6. wybór najkorzystniejszej oferty;
7.  odwołanie wniesione przez PUK Piaseczno od rozstrzygnięcia przetargu przez Gminę 

Lesznowola oraz rozpatrzenie odwołania przez Krajową Izbę Odwoławczą (KIO);
8. brak tzw. „zmowy przetargowej”;
9. brak dopuszczenia w przetargu składania ofert częściowych;
10. brak zastosowania w przetargu aukcji elektronicznej;
11. brak w przetargu postanowień dotyczących zawarcia umowy ramowej;
12. działania edukacyjne skierowane do Mieszkańców.
Wszystkie części Raportu dostępne są na stronie Urzędu Gminy www.lesznowola.pl.

temat gospodarki odpadami w gminie lesznowola był szeroko komentowany w publikacjach pojawiających się w internecie i zrodził wśród Mieszkańców wiele pytań.  
na stronie internetowej urzędu gminy opublikowany jest raport gminy, który porządkuje wiedzę na ten temat. poniżej pierwsza część raportu.

gospodarka odpadami. raport gminy cz. 1 – informacje wstępne.

Tabela nr 1.  
Masa odpadów odebranych w latach 2016-2018 oraz przewidywana ilość odpadów  

do odebrania w okresie obowiązywania umowy w Gminie Lesznowola

Źródło: Opracowanie własne na podstawie sprawozdań składanych przez podmiot 
odbierający odpady komunalne z terenu Gminy Lesznowola w latach 2016-2018.
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H istoria początków Piaseczna ma 
genezę w powstaniu Warszawy. 

Jaka jest przeszłość? I tu nie chodzi o 
tę napisaną w księgach, o której piszą 
kronikarze, ale tę napisaną przez przy-
rodę, bo kiedyś w miejscu, gdzie łączy 
Piaseczno z Warszawą nić ul. Puław-
skiej szumiały oceany, a na głębokości  
240 m od poziomu dzisiejszych ulic i 
placów znaleziono margle kredowe, 

które powstawały na dnie mórz. Rów-
nież na dnie mórz, chociaż późniejszych, 
układały się grube warstwy piasku z 
ziarnami glaukonitu, a proces ten od-
bywał się prawdopodobnie w epoce, 
gdy dopiero zaczęły się wypiętrzać 
masywy Alp i Karpat. I czego tu nie 
było w długim pochodzie wieków... Po 
słonych morzach nastały jeziora słod-
kowodne, które wypełnione zostały 
przez znane pstre iły, a na nie nasuwał 

się parokrotnie lądolód, potężny całun 
lodowy o 1000-metrowej miąższości. 
W odwiecznej walce żywiołów musia-
ły ustąpić owe barykady lodowe przed 

zwycięskimi promieniami słońca. Ol-
brzymie, niesłychane masy wód top-
niejącego lodowca, nie mając odpływu, 
tworzą wielkie bagniste zastoiska, nad 
których brzegami powstawały piasz-
czyste wydmy, punkty oparcia dla pier-
wotnego człowieka, który za cofającą 
się pokrywą lodową posuwał się ku 
północy. Wreszcie zimne wody zasto-
iska spłynęły czy wsiąkły, a siła wód 
płynących poczęła rzeźbić dzisiejsze 
kontury tarasu wiślanego, na którym 
rozbudowała się stolica i jej okolica. 
Były czasy, gdy na Mazowszu rosły 
magnolie i palmy, były też czasy pa-
nowania drzew szpilkowych, które są-
czyły żywicę kamieniejącą w bursztyn. 
Wreszcie na polodowcowych osadach 
poczyna rozrastać się puszcza, którą już 
karczuje pierwotny osadnik nadwiślań-
ski, by potem zamienić ten obszar na 
wykwintny park. Człowiek tak gorliwie 
niszczył puszczę, że całkowicie zmienił 
oblicze krajobrazowe okolic Warszawy. 
Jedynie na piaszczystych, nieżyznych 
obszarach rozrasta się bór sosnowy z 
podszyciem z jałowca, wrzosu, borówek 
lub jeżyn. Gdzie gleba gliniasta została, 
tam las przeważa liściasty: graby, dęby, a 

w podszyciu przylaszczki, pierwiosnki, 
naturalne zagony poziomek, paproci. 
W zielonawych piaskach oligoceńskich 
trafiają się zęby rekinów, na głęboko-

ści 175 m od powierzchni ulic, co od-
powiada 90 metrom poniżej poziomu 
Bałtyku. Znajdowano pod Warszawą 

kości nosorożca, słonia, znajdowano też 
rogi i kości reniferów czy gęsto rozsiane 
szczątki tura, żubra, jelenia kopalnego. 

Gdy cesarz Otton szedł bosą stopą 
przy boku Chrobrego, nad Wisłą szu-
miała jeszcze puszcza, a w niej „miały 
swoje dwory dawny tur, żubr i niedź-
wiedź — puszcz imperatory”. Już na 
Wawelskiej skale „był dworzec drew-
niany”. Co najwyżej nad Wisłą i Jeziorką 
w jamach ziemnych mieszkali rybacy, 
pogańskie rodziny łowców i bartników 
budowały swoje siedziby w puszczy. 
Ciekawe jest jednak, że dzielnica ta 
zawsze miała poczucie odrębności od 
reszty Polski, już łokietek złączył w 
całość rozdrobnione księstewka pol-
skie, a Mazowsze jeszcze przez 200 lat 
utrzymało swoją samodzielność i było 
ostatnią dzielnicą podziałową. tę odręb-
ność sankcjonował niejako nawet pełny 
tytuł monarszy, brzmiący: „Król Polski, 
Wielki Książę Litewski, Ruski, Pruski, 
Mazowiecki”

Świetne położenie geograficzne 
spowodowało wspaniały rozkwit War-
szawy, nie mogło jednak być powodem 
jej powstania, w owym bowiem, wielce 
odległym momencie dziejowym tego 
rodzaju czynniki nie odgrywały jeszcze 

roli. Otóż po praskiej stronie, na obsza-
rze Starego Bródna, znajduje się osada 
targówek, dawniej często nazywana 
targowiskiem. W tej nazwie i w tym 
osiedlu może należałoby szukać genezy 
pierwotnego osadnictwa. targowiska 
powstawały w miejscach, gdzie jest coś 
do zbycia, a były tu produkty życia ło-
wieckiego i bartniczego, a więc: futra, 
wosk, miody, grzyby, jagody, orzechy, su-
szone mięso. Rolnicze wsie nadpilickie 
słynęły od dawna ze swej wytwórczości 
rolniczej: zboże, owoce, jarzyny. Zbiega-
jące się tu liczne rzeki, jak Wisła, Świder, 
Bugo-Narew, Wkra i Jeziorka, dostarcza-
ły na targowisko ryby świeże i suszone, 
a leżące w dolinach rzecznych soczyste 

łąki dawały produkty hodowli koni, 
bydła i owiec. Na wysokości targów-
ka była łatwa przeprawa przez Wisłę, 
co spowodowało, że zaczęli tu osiedlać 
się ludzie. Były też punkty wymiany w 
takich miejscach jak Czersk, Czerwińsk, 
Zakroczym, Sochaczew; był taki punkt 
wymienny i w targówku. Na lewym 
brzegu Wisły w Warszawie znajdowane 
są urny grobowe – na wzgórzach Bel-
wederu, Ujazdowa, Uniwersytetu, na 
Nowym Mieście i Cytadeli. takie same 
cmentarzyska spotykamy też na wy-
dmach prawobrzeżnych, oba więc brze-
gi Wisły były zaludnione. Z biegiem lat 
powstaje Jazdów, czyli historyczny dwór 
książąt mazowieckich. Książęta przyby-
wają do Jazdowa tylko na łowy, a stale 
rezydują w Czersku, gdzie stoi zamek 
książęcy, kolegiata, archidiakonat, parę 
kościołów czy słynne warsztaty sukna, 
a liczne browary warzą tak chętnie na 
Mazowszu poszukiwane czerskie piwa. 

Pierwsza wzmianka piśmienna o 
dzisiejszej stolicy znalazła się w akcie 
Boguchwała, biskupa poznańskiego w 
1251 r. Stoi już wtedy kościół na Solcu, 
jest zamek książęcy w Jazdowie, a wieś 
książęca rozwija się pomyślnie. Nieste-
ty dworzyszcze jazdowskie przeżywa 

krwawe dni w 1262 r. – napad Rusinów 
i Litwinów. Mordują księcia Ziemowita, 
a syna jego Konrada uprowadzają do 
niewoli. W 20 lat później, w wojnie do-
mowej ziemowitowych synów, Jazdów 
znów złupiono i spalono. Śmierć ks. Zie-
mowita opóźnia plany związane z War-
szawą, a plany te były spisane w akcie z 
1254 r. Wzywał w nim: „niech przyby-
wają goście każdego narodu, pewni, że 
wolni od wszelkiej służebności, używać 
będą praw takiej prowincji lub miasta, 
jakie sami sobie wybiorą”. Był to pierw-
szy wabiący głos syreny warszawskiej. 
tragiczna śmierć Ziemowita przerwała 
te plany. Warszawa ok. 1300 roku uzy-
skała lokację na prawie chełmińskim, 
jednak nie zachował się dokument loka-
cyjny. Istnieje dokument powtarzający 
prawo lokacyjne, nadane przez Janusza 
I Starszego w 1413 r. Na kartach polityki 
międzynarodowej Warszawa ukazuje 
się w 1339 r., kiedy wyznaczeni przez 
papieża delegaci Galhard de Chartres i 
Piotr z Annecy przybyli do Polski celem 
sprawowania sądu nad Krzyżakami. 
Protokół wstępny pochlebnie wyraża 
się o nowym mieście mazowieckim.

Wybitną postacią był ks. Janusz 
Starszy, panujący przez pięćdziesiąt lat, 
aż do 1429 r., dający Warszawie różne 
ulgi i przywileje, dozwalające miesz-
czaństwu rozwinąć handel, bogacić się 
i podnosić w kulturze. 5 listopada 1429 
roku, tuż przed swoją śmiercią, książę 

mazowiecki Janusz Starszy nadaje pra-
wa miejskie położonej nieopodal War-
szawy wsi książęcej Piaseczno. Leżące 
na drodze do Czerska i dalej na południe 
miasteczko dostaje przywileje na pra-
wie chełmińskim.

 Małgorzata Szturomska

Narodziny miasta

napisz do autorki
m.szturomska@przegladpiaseczynski.pl

W zielonawych piaskach 
oligoceńskich trafiają się 

zęby rekinów

Panorama dawnej Warszawy

Brama wjazdowa w Czersku

Droga na Mazowszu

Rybacy na Wiśle

Jan Starszy książę mazowiecki  
przyrzeka Michałowi Küchmeistrowi 
Wielkiemu Mistrzowi Krzyżackiemu 
jeńców, poruczonych mu  
za pośrednictwem Zemaka dziedzica 
ze Smogorzewa wielkorządcy  
ciechanowskiego, dostawić żywych
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\\\ PIaSeCzNo
7.11 godz. 18.15 – DySKUSyJNy KLUB KSIĄŻKI. Zalesie  
Górne, Klub Kultury, ul. Białej Brzozy 3. Wstęp wolny.
8.11 godz.19.30 – ŚWIECZOWISKO ZADUSZKOWE. Dom Kultury,  
ul. Kościuszki 49. Wstęp wolny.
9.11 godz.10.00 – WSZECHNICA RODZICA. „Polak mały” – warsztaty  
plastyczne dla dzieci. Przystanek Kultura, pl. Piłsudskiego 9. Wstęp wolny.
9.11 godz.10.00 – SPOtKANIE GRUPy ARtyStyCZNEJ „MłyN”. Zalesie Górne, 
Klub Kultury, ul. Białej Brzozy 3. Wstęp wolny.
10.11 godz. 10.00 – ULCAMI PIASECZNA. Miejski spacer historyczny:  
ul. Sienkiewicza – stacja kolei wąskotorowej. Zbiórka: peron kolejowy  
przy ul. Sienkiewicza 14. Prowadzenie: Stanisław Hofman. Udział bezpłatny. 
11.11 – ŚWIEtO ODZySKANIA NIEPODLEGłOŚCI
godz. 10.00 – msza św. w intencji Ojczyzny oraz Hołd Pamięci. Kościół Św. Anny, 
Ratusz Miejski. Plac Piłsudskiego.
godz. 10.30 – koncert pieśni Stanisława Moniuszki. Wystąpią: Marta Mularczyk  
– sopran i Krzysztof Chalimoniuk – baryton, Ewa Guz-Seroka – fortepian. Ratusz, 
pl. Piłsudskiego. Wstęp wolny.
12.11 godz. 20.00 – WtOREK JAZZOWy. tUBIS tRIO w składzie: Maciej tubis  
– fortepian, Paweł Puszczało – kontrabas, Przemysław Pacan – perkusja.  
Dom Kultury, ul. Kościuszki 49. Bilety w cenie 20 zł.
13.11 godz. 19.00 – KOBIECE PIASECZNO. Spotkanie z Dorotą Godziną  
– wielokrotną mistrzynią Polski w kickboxingu. Przystanek Kultura,  
pl. Piłsudskiego 9. Wstęp wolny. Wydarzenie organizowane w ramach  
obchodów 590. urodzin Piaseczna.
Środy, godz. 10.00 i 12.00 – WyKłADy UNIWERSytEtU tRZECIEGO WIEKU. 
Sala CEM, ul. Jana Pawła II 55.
wYSTawY:
7.11-4.12 – „WOKół PIASECZNA” – wystawa Grupy Piaseczno.  
Przystanek Kultura, Galeria Fryderyk, pl. Piłsudskiego 9.

www.kulturalni.pl

\\\ GÓra KaLwarIa
8.11 – „PAN tADEUSZ” – film niemy z muzyką na żywo 
w wyk. zespołu Czerwie Band. Kino Uciecha, ul. Sajny 14. 
Wstęp wolny (zapisy).
10.11 godz. 10.00 – tEAtRALNA NIEDZIELA – „Leśna przygoda, czyli  
na ratunek planecie”. Ośrodek Kultury, ul. Białka 9. Bilety 10 zł
11.11 godz. 18.00 – Ognisko Niepodległe na Rynku, godz. 15.45 – rozpoczęcie 
obchodów Narodowego Święta Niepodległości w Górze Kalwarii.
13.11 godz. 19.00 – SEANS FILMOWy „Pozycja obowiązkowa” Kino Uciecha,  
ul. Sajny 14. Bilety 8/5 zł
wYSTawY:
25.10-27.11 – WyStAWA MALARStWA Anny Skajnowskiej-Olszewskiej.  
Ośrodek Kultury, ul. Białka 9.
od 27.08 – WyStAWA FOtOGRAFII Beaty Jawor-Makowskiej „Portrety  
z historią w tle”. Zamek w Czersku. Obowiązują bilety wstępu na zamek 8/5 zł. 

www.kulturagk.pl

\\\ KoNSTaNCIN-JezIorNa
06.11 godz. 16.00 – KLUB BRyDŻ60+ .  
KDK, ul. Mostowa 15. Wstęp wolny.
06.11 godz. 19.00 – KLUB FOtOGRAFICZNy F8 . KDK, ul. Mostowa 15.  
Wstęp wolny.
07.11 godz. 18.00 – ZADUSZKI KONStANCIńSKIE – wieczór wspomnień .  
KDK, ul. Mostowa 15. Wstęp wolny.
08.11 godz. 16.00 – KLUB BRyDŻ60+ . KDK, ul. Mostowa 15. Wstęp wolny.
09.11 godz. 18.00 – SPEKtAKL „Dwie połówki pomarańczy”.  
KDK, ul. Mostowa 15. Bilety 65 zł.
10.11 godz. 17.00 – WIRtUALNE MUZEUM KONStANCINA – „Niezwykłe  
przypadki rodzin Konarskich i Janotów-Bzowskich z Konstancinem w tle”.  
KDK, ul. Mostowa 15. Wstęp wolny.
11.11 godz. 18.00 – KONCERt „Powidoki Niepodległości”. KDK, ul. Mostowa 15. 
Wstęp wolny – bezpłatne wejściówki do odbioru w recepcji KDK w dniu  
koncertu od godz. 12.00.
11.12 godz. 18.00 – KLUB HIStORyCZNy – „Niespokojne lata nad Jeziorką”.  
KDK, ul. Mostowa 15. Wstęp wolny. 

www.konstancinskidomkultury.pl

\\\   Ka len Da RiUM KUl tU Ral ne

\\\ KoBIeCe PIaSeCzNo 
To już ostatnie z serii spotkań przygotowanych przez po-
mysłodawczynię i moderatorkę wydarzenia Magdalenę 
Knitter z okazji 590. urodzin miasta.    
„Kobiece Piaseczno” to projekt przedstawiający sylwetki zna-
nych mieszkanek miasta, które swoje życie prywatne oraz 
zawodowe związały z Piasecznem. Rozmówczynie Magdy 
to osoby, które poprzez swoje działania wpływają na rozwój 
lokalnej społeczności. 
Dorota Godzina – polska zawodniczka kickboxingu. Swoją 
przygodę z tą dziedziną sportu rozpoczęła w 2001 pod okiem  
trenera Piotra Siegoczyńskiego. Jest wielokrotną mistrzynią 
Polski, mistrzynią świata w formule Light contact, zdobyw-
czynią 9 Pucharów Świata.
13.11 godz. 19.00 
Przystanek Kultura, pl. Piłsudskiego 9. Wstęp wolny.

\\\ PIASECZNO

\\\ wIrTuaLNe MuzeuM KoNSTaNCINa 
w niedzielę 10 listopada o godz. 17.00 Konstanciński 
dom Kultury zaprasza na spotkanie z cyklu wirtualne 
Muzeum Konstancina.   
tym razem tematem będą „Niezwykłe przypadki rodzin Ko-
narskich i Janotów-Bzowskich z Konstancinem w tle”. Andrzej 
i teresa z Janotów-Bzowskich Konarscy byli związani z Kon-
stancinem przez wiele lat. Andrzej przyjeżdżał tu na letnisko, 
jeszcze przed wojną. W latach 60. i 70. bywali razem gośćmi 
ZAiKS-u, a na początku lat 90. teresa zamieszkała tu na stałe. 
W 1993 r. wygrała konkurs, zorganizowany przez Ośrodek 
Karta, na „Dzienniki z czasów PRL-u”. Zanim do tego doszło, 
zdarzyło się wiele wręcz fantastycznych wypadków, które mo-
głyby stanowić kanwę niejednej sensacyjnej książki. Opowie 
o nich Joanna Kiełczewska. Wstęp wolny.

\\\ KOnstanCin-JeZiORna

\\\ wToreK JazzowY – TuBIS TrIo  
Najbardziej obiecujący, młody polski zespół Tubis Trio zbiera same entuzjastyczne recenzje.    
Docenione przez krytyków trio jazzowe tworzą od 2008 roku Maciej tubis (fortepian), Paweł Puszczało (kontrabas) oraz 
Przemek Pacan (perkusja). Zespół wykonuje autorskie kompozycje, których styl nakreśla improwizacja zaczerpnięta z jazzu, ale 
otwarta na szersze horyzonty. Jak mówi pianista Maciej tubis, słowo „jazz” zbyt ogranicza i szufladkuje. W ten sposób powstają 
utwory z melodyjnymi tematami, ale nieprzewidywalnymi formami. Klasycyzujące polifonie przechodzą w rockowe ostinata. 
trio inspiracje czerpie z szeroko pojętej muzyki, czasami sięgając nawet po tematy muzyki pop, ale przerobione z największym 
kunsztem artystycznym. W ten sposób nawiązując do zespołów takich jak the Bad Plus czy E.S.t., tubis trio zaskakuje publicz-
ność świeżością, z jaką podchodzi do każdego koncertu. Zawsze dając 100% ekspresji, która jest najważniejsza w tym zespole 
i którą publiczność zawsze w pełni od muzyków odbiera. 
12.11 godz. 20.00 
Dom Kultury, ul. Kościuszki 49. Bilety 20 zł.

\\\ PIASECZNO

W Czarna Caffe od 5 listopada 
można oglądać wystawę zdjęć 
Marty Grudzień zatytułowaną 
„Sztangistka”. 

t o już kolejne wydarzenie artystycz-
ne zorganizowane w tym miejscu 

przez Klub Fotograficzny, działający w 
Centrum Kultury w Piasecznie. Nale-

ży do niego również Marta Grudzień. 
Kilkukrotnie prezentowała już swoje 
zdjęcia, zarówno na wystawach indy-
widualnych, jak i zbiorowych. W ka-
wiarni Czarna jej prace goszczą po raz 
pierwszy. 

– „Aparat jest pretekstem do bycia 
gdzieś, gdzie nie powinno cię być”. te 
słowa Susan Meiselas znakomicie od-
dają mój ulubiony gatunek fotografii, 
czyli reportaż – przyznaje autorka zdjęć 

– Momenty, w których mogę skupić się 
tylko na ludziach i chęci uchwycenia 
konkretnych, często bardzo ważnych 
dla nich chwil, sprawiają mi największą 
radość w fotografowaniu. 

Prace zaprezentowane na wysta-
wie w Czarna Caffe to zdjęcia wybrane 
z obszerniejszego materiału fotogra-
ficznego o Agacie Przybylskiej, młodej 
zawodniczce trenującej podnoszenie 
ciężarów. Czarno-białe zdjęcia Marty 
Grudzień wymykają się z ram klasycz-
nej fotografii sportowej. to opowieść o 
sportsmence, o pasji, o fizycznej sile, ale 
też o kobiecości. 

– Na początku zaczęłam chodzić na 
siłownię dla zabicia czasu, ale dość szyb-
ko zorientowałam się, jak dużą przyjem-
ność sprawia mi dokładanie kolejnych 
ciężarów na sztangę – wspomina Agata 
Przybylska. – Później, kolega podsunął 
mi pomysł z wystartowaniem w zawo-
dach. tak zaczęła się ta przygoda.

Wystawa fotografii Marty Grudzień 
w Czarna Caffe, przy ulicy Kościuszki 9 
w Piasecznie, będzie prezentowana do 
30 listopada. Można ją oglądać w godzi-
nach otwarcia kawiarni. 

Tekst i zdjęcie Hubert Gieleciński

Sztangistka w Czarnej

Agata Przybylska w kadrze Marty Grudzień
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\\\ PIASECZNO

W 7. edycji amatorskiej  
ligi Football For Fun nie 
brakowało niespodzianek. 
Zapraszamy do podsumowania 
sezonu 2019. 

N iedawno zakończył się 7. sezon 
amatorskiej ligi Football For Fun. 

Wystąpiło w nim 16 ekip na dwóch 
poziomach rozgrywkowych. Mecze 
odbywały się na najstarszym orliku 
w gminie przy ulicy Chyliczkowskiej. 
Starcia za każdym razem dostarczały 
wiele emocji, gdyż w 112 spotkaniach 
rozgrywanych w systemie 2x25 minut 
bramkarze skapitulowali aż 692 razy, co 
daje ponad 6 bramek na mecz. 

Walkę o mistrzowski tytuł zdomi-
nowała drużyna Jazgarzew team, któ-
ra w 14 potyczkach straciła zaledwie 
4 punkty.

– Na samym początku chciałbym 
podziękować Jackowi i Darkowi za pro-
fesjonalną organizację i ich poświęcony 
czas. W tym roku udało nam się wygrać 
ligę z 11-punktową przewagą, strzela-
jąc średnio 4 bramki na mecz, jednak 
w każdej potyczce musieliśmy walczyć 

z pełnym zaangażowaniem od pierw-
szej do ostatniej minuty o korzystny re-
zultat. Liga F4F z roku na rok podnosi 
swój poziom, mecze są coraz bardziej 

wyrównane i coraz ciężej wskazać fa-
woryta w poszczególnych spotkaniach. 
Do kolektywu naszego zespołu, który 
nie zmienił się od 3 lat zmagań w lidze, 
doszło kilku zawodników, którzy dodali 
nowej jakości naszej drużynie. Naszym 

celem będzie teraz utrzymanie obec-
nej kadry, dodanie kilku graczy, którzy 
podniosą rywalizację, i walka o kolej-
ne mistrzostwo w następnym sezonie 
– podsumował mijający sezon kapitan 
mistrzowskiej drużyny, Mariusz Kur.

Jazgarzew team zwyciężył także w 
klasyfikacji króla asyst, w której Daniel 
Sołek aż 14 razy idealnie obsłużył poda-
niem partnerów z zespołu.

\\\   wicemistrz Stara dama
Na drugim stopniu podium zamel-

dowała się ekipa Starej Damy, którą w 
ostatnich sezonach zajmowała czwarte 
miejsce. Drugą lokatę jej piłkarze wy-
walczyli lepszym bilansem spotkań bez-
pośrednich, ale cała runda jesienna była 
dla nich bardzo udana. Spory wkład w 
ten historyczny ligowy sukces Starej 
Damy wniósł najlepszy strzelec sezonu 

I ligi Michał Woźniak, który 16-krotnie 
umieszczał piłkę w bramce rywali.

trzecie miejsce w ligowej tabe-
li zajęli obrońcy tytułu, czyli Powiew 

Czarnobyla. Do wyniku przyczyniła się 
słabsza druga runda rozgrywek (zale-
dwie 9 skutecznych strzałów). Powiew 
tradycyjnie nadrabiał grą defensywy 
(niezastąpiony Piotr Kalbarczyk między 
słupkami), ale tym razem wystarczyło 
to „jedynie” na brązowy medal.

Sporo niedosytu w zespołach Oli-
ko Ft i Parszywej12 – odpowiednio 4. 
i 5. miejsce. Szczególnie Parszywa 12 
nie może zaliczyć tego sezonu do uda-
nych. Wicemistrz sezonu 2018 ma du-
żo większy potencjał. Oliko Ft zaś to 
najbardziej zaawansowana wiekowo 
ekipa, ale wciąż nieustępliwie walcząca 
o pierwszy ligowy sukces.

Emocji nie zabrakło również w wal-
ce o utrzymanie. Na koniec decydował 
bilans bezpośrednich spotkań, w któ-
rych ekipa kapitana tomasza Szlachety 
z Drink team prawdziwym rzutem na 
taśmę (między innymi sensacyjna wy-

grana z Jazgarzewem) obroniła pierw-
szoligowy byt, spychając piętro niżej 
najbardziej utytułowany zespół F4F, 
czyli Sex Pistols.

\\\   „Polsko-ukraińska  
mieszanka wybuchowa”

W drugiej lidze najlepsze okazały 
się: bezkonkurencyjna ZKS Olsza (ka-
pitan Jacek trojanek) – określana jako 
„prawdziwa polsko-ukraińska mieszan-
ka wybuchowa” – oraz debiutant, cieka-
wie poukładany i nieobliczalny tajfun 
Piaseczno pod wodzą Kamila Kowalczy-
ka. Na 3. pozycji drugoligowego podium 
zameldowała się drużyna Miód Malina, 
którą jeszcze nie tak dawno regularnie 
pokonywali praktycznie wszyscy. Cie-
płe słowa należą się również wszyst-
kim pozostałym drugoligowcom, którzy 
zaimponowali walką przez cały sezon. 
Najmłodsza wiekowo i stażem druży-
na Gołków Crew aż do ostatniej kolejki 
czekała na pierwsze zwycięstwo, ale 
zdecydowanie było warto.

Najlepszym strzelcem II ligi został 
Kuba Borowski (Armagedon) z impo-
nującą ilością 29 trafień. Najwięcej asyst 
zanotował z kolei Daniel Kowalski (taj-
fun Piaseczno) – po jego podaniach 15 
razy padały gole.

Sezon dobiegł końca, co nie ozna-
cza, że rozstajemy się z amatorską pił-
ką nożną. Pozostało jeszcze rozdanie 
nagród dla najlepszych zawodników, a 
ponadto 10 listopada o 14.30 na orliku 
przy ulicy Chyliczkowskiej 17 odbędzie 
się wielki finał Pucharu Ligi F4F. Na bo- 
isku zaprezentują się Powiew Czarno-
byla oraz Parszywa 12.

rafał Lipski

Kolejny sezon za nami

Zwycięzcy sezonu 2019

W tej edycji padło blisko 700 bramek

Najlepszy asystent ligi Daniel Sołek
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\\\ KOnstanCin-JeZiORna

Gwiazda Legii Warszawa często 
odwiedza konstanciński Park 
Zdrojowy i spędza w nim swój 
wolny czas. 

J arosław Niezgoda to najskuteczniej-
szy strzelec Legii Warszawa w tym 

sezonie. W Ekstraklasie spisuje się bar-
dzo dobrze, między innymi zdobywając 
hat-tricka z Rakowem Częstochowa i 
dublet w łodzi z łKS. 24-letni napastnik 
poprzedni sezon stracił przez kontuzję, 
ale teraz stanowi o sile ofensywy war-
szawskiej drużyny. Niewykluczone, że 
wpływ na jego dobrą formę ma... kon-
stancińskie powietrze.

Legia tV postanowiła zapytać wy-
chowanka Wisły Puławy o jego ulubione 

miejsce w Warszawie. Napastnik, któ-
ry na co dzień mieszka w Wilanowie, 
wskazał Park Zdrojowy w Konstancinie-
-Jeziornie, do którego często przyjeżdża 
ze swoją dziewczyną i psem.

– Gdy pierwszy raz tu przyjecha-
łem i wysiadłem z auta, to poczułem 
zupełnie inne powietrze – mówi piłkarz 
klubowej telewizji.

W materiale video Niezgoda wraz z 
prowadzącym odwiedza między innymi 
tężnię, a także oprowadza kamery Legia 
tV po parkowych alejach.

– Potem zaczniesz strzelać, powiesz, 
że to tężnia, że się w parku relaksujesz... 
– zagaduje prowadzący Jakub Jeleński.

– I wszyscy piłkarze będą przyjeż-
dżać – kończy zdanie napastnik.

rafał Lipski

Tu najlepiej wypoczywa
Jarosław Niezgoda lubi przechadzać się po Parku Zdrojowym
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\\\ KOnstanCin-JeZiORna

Reprezentanci Klubu Karate 
Kyokushin IPPON Konstancin- 
-Jeziorna aż 10 razy stawali  
na podium zawodów.

Pod koniec października w Radzy-
minie odbyła się Wojewódzka Liga 

Karate Kyokushin i Puchar Młodzików. 
W turnieju wzięło udział 236 zawodni-
ków z 17 klubów. Zgodnie z założeniami 
zawodów, mogli wystartować jedynie 
najlepsi karatecy z każdej drużyny. Na 
imprezie nie zabrakło reprezentan-
tów Klubu Karate Kyokushin IPPON 

Konstancin-Jeziorna, którzy osiągnęli 
bardzo dobre wyniki.

Po brązowe medale sięgnęli: Pola 
Robaszkiewicz, Zuzia Zakrzewska, Julia 
Fedko, Milan Koszelnik, Krystian Koszel-
nik, Oskar Ślązak i Aleks Szalak. Srebrny 
krążek wywalczył Bruno Biedecki. Na 
najwyższym stopniu podium stanął 
Franciszek Bereska oraz Maja Sternik, 
do których powędrowało złoto. Gratu-
lacje!

Na koniec warto również dodać, że 
przed turniejem odbyło się szkolenie sę-
dziowskie – swoje certyfikaty odebrała 
czwórka trenerów klubu IPPON.

rafał Lipski

Z medalami w karate
Na zwycięzców czekały także puchary

W 112 spotkaniach 
rozgrywanych  

w systemie 2x25 minut 
bramkarze skapitulowali 

aż 692 razy,  
co daje ponad 6 bramek 

na mecz
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Informujemy, że Urząd Miasta i Gminy Piaseczno będzie otwarty dla miesz- 
kańców w sobotę 16 listopada 2019 roku. Wszystkie wydziały urzędu będą 
pracowały w godz. 8.00-16.00. Zapraszamy.

Dzień 16 listopada będzie dla pracowników urzędu, dniem odpracowy- 
wania dnia wolnego, który został zaplanowany na 24 grudnia (Wigilia 
Bożego Narodzenia).

Uprzejmie informujemy, że we wtorek 24 grudnia 2019 r. Urząd Miasta  
i Gminy Piaseczno będzie nieczynny. Dyżur Straży Miejskiej w budynku 
urzędu w godz. 6.00-22.00.

wydziały i jednostki urzędu Miasta i gminy piaseczno, które do tej pory miały siedzibę przy ul. wojska polskiego 54, 
przeniosły się do nowego budynku przy ul. Świętojańskiej 5a.

W nowym obiekcie od 24 października funkcjonuje Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej, a od 29 października także Wydział  
Gospodarki Odpadami, Wydział Ochrony Środowiska i Gospodarki Rolnej, Referat Zarządzania Kryzysowego, Spraw Obronnych i Ochrony 
Przeciwpożarowej. 

Obiekt, który ma 1512 mkw. powierzchni, został wynajęty na czas nieokreślony z rocznym okresem wypowiedzenia. Mimo że jest o pięćdziesiąt 
procent większy od dotychczasowej powierzchni najmu w biurowcu przy ul. Wojska Polskiego, cena za wynajem jest o blisko 100 tys. zł netto 
rocznie niższa. Stąd decyzja o przeprowadzce.

Biurowiec ma wewnętrzny parking, z którego zostanie wydzielona część wyłącznie dla potrzeb interesantów. Więcej na stronie www.piaseczno.eu

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 
ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. 
U. z 2018 r., poz. 2204 ze zm.) informuje, iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie 
Urzędu MiG Piaseczno, z/s w Piasecznie przy ul. Kościuszki 5 oraz na stronie 
internetowej www.piaseczno.eu, zamieszczone zostały wykazy dot.:
1)  wydzierżawienia na okres 3 lat części działki ew. nr 47/2 położonej  

w Chylicach w rejonie ul. Starochylickiej, o pow. 3 000 m2 z przeznacze- 
niem pod uprawny rolne, na rzecz dotychczasowego dzierżawcy,

2)  wydzierżawienia na okres 5 lat gruntu o pow. 368 m2 stanowiącego część 
działki ew. nr 2/178 oraz działek ozn. nr 2/157, 2/158, 2/159, 2/160, 
2/142, 2/143, 2/126, 2/127, 2/128, 2/129, 2/132, 2/133, 2/134, 2/135, 
2/15, 2/120, 2/1, 2/106, 2/104, 2/105 poł. w obrębie 4 m. piasecz- 
nie przy ul. puławskiej 44 i energetycznej, na rzecz dotychczasowych 
dzierżawców z przeznaczeniem pod garaże,

3)  wydzierżawienia na okres 3 lat gruntu o pow. 42 m2 stanowiącego działkę 
ew. nr 183/6, poł. w obrębie 24 m. piasecznie przy ul. Iwaszkiewicza, na 
rzecz dotychczasowego dzierżawcy z przeznaczeniem pod teren zieleni,

4)  wydzierżawienia na okres 10 lat gruntu o pow. 20 m2 stanowiącego część 
działki ew. nr 14/71, poł. w obrębie 17 m. piasecznie przy ul. szkolnej, 
na rzecz dotychczasowego dzierżawcy z przeznaczeniem pod pawilon 
kolektury Lotto.   

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami  
(t.j. Dz. U. z 2018 r., poz. 2204 ze zm.) informuje, iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu MiG Piaseczno, z/s w Piasecznie przy ul. Kościuszki 5 
oraz na stronie internetowej www.piaseczno.eu, zamieszczone zostały wykazy dot.:
1)  wydzierżawienia na okres 3 lat części działek ew. nr 3/20, nr 228 położonych w piasecznie przy ul. geodetów, o pow. ca 530 m2 z przeznaczeni-

em pod teren zieleni, ciąg komunikacyjny, pod wiaty śmietnikowe – miejca pod pojemniki na śmieci,  na rzecz dotychczasowych dzierżawców,
2)  wydzierżawienia na okres 3 lat części działki o pow. 96 m2 ozn. nr 74, obr. 54, położonej w piasecznie przy ul. Mickiewicza 37, części działki 

o pow. 87,50 m2 ozn. nr 30, obr. 54, położonej w piasecznie przy ul. Mickiewicza 17, z przeznaczeniem pod garaże oraz komórkę, na rzecz 
dotychczasowych dzierżawców.   

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami  
(t.j. Dz. U. z 2018 r., poz. 2204 ze zm.) informuje, iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu MiG Piaseczno, z/s w Piasecznie przy ul. Kościuszki 5 
oraz na stronie internetowej www.piaseczno.eu, zamieszczone zostały wykazy dot. wydzierżawienia:
1)  na okres 6 miesięcy z mocą obowiązywania od dnia 01 października 2019 r. części działki nr 3/67, obr. 4 m. Piaseczno, o pow. 306 m2, poł.  

przy ul. Energetycznej, z przeznaczeniem pod parking,
2)  na okres 3 lat z mocą obowiązywania od dnia 01 stycznia 2020 r. części działki nr 2/1, obr. 22 m. Piaseczno, o pow. 1135 m2, poł. przy ul. 

Julianowskiej, z przeznaczeniem pod wiatę śmietnikową oraz teren pod odpady stałe – 80 m2, parking – 120 m2, teren pod magazyn, wiatę  
– 20 m2 oraz dojazd do składowanych, materiałów – 915 m2, na rzecz dotychczasowego dzierżawcy.

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno

INFORMACJA

INFORMACJA

INFORMACJA

przenosiny wydziałów urzędu z ul. wojska polskiego na ul. Świętojańską

Urząd Miasta i GMiny Piaseczno  ul. Kościuszki 5, tel. 22 70 17 500, www.piaseczno.eu

O g ł O s z e n I a

w sobotę 16 listopada 
urząd będzie czynny



15NR 264 (7) 6 LISTOPADA 2019OGłOSZENIA

\\\  OgŁOsZenia DROBne

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW
ELEWACJE, PODDASZA
( 501 62 45 62

www.ekobud.waw.pl

DaM PRaCĘ 

PRACA, KUCHARZ, CUKIERNIK,  
Atrakcyjne wynagrodzenie, Praca  
zmianowa/ Szymanów/ Baniocha.  
Zapewniamy dojazd z Piaseczna  
i Józefosławia Tel. 532 620 811 

Firma z Raszyna zatrudni kierowcę  
kat. B transporty, W-wa i okolice,  

535 170 170 

do pracy w kwiaciarni w Konstancinie 
tel. 606 10 59 22

Opiekunka osób starszych - zatrudnię. 
Tel. 600 111 599 

Zatrudnimy Kasjera-Sprzedawcę  
w Delikatesach w Józefosławiu  
tel. 660-950-975

Do Biura 1/3 etat g.CV@vp.pl

Praca od zaraz ! Kasjer/sprzedawca deli-
katesy Motylek Lesznowola  
607-34-33-32

Poszukujemy pracowników  
do pakowania płyt DVD w Piasecznie. 
Praca od zaraz Kontakt 500 605 102  
lub 506 229 588 

Pracownika ochrony w szkole  
w okolicach Piaseczna w godz. 10-18 
wiek do 60 lat. Tel. 603 454 131 

Baniocha- produkcja dla kobiet  
i mężczyzn 725 258 529 

Lektorom j. angielskiego  
(studenci mile widziani), bloki zajęć.  
Piaseczno. Tel. 501 571 574

Zatrudnię kucharzy i pomoce kuchenne. 
Praca w Konstancinie Jeziorna.  
504-180-430 

Pilnie zatrudnię pracowników  
budowlanych. Warszawa i okolice.  
Tel. 691 024 183

Drukarnia zatrudni operatorów maszyn 
sztancujących Miejsce pracy: Nadarzyn 

/k. Warszawy Wysokie zarobki!  
tel. 514-522-945  

Praca dla murarzy. Zakwaterowanie.  
Piaseczno i okolice. Tel. 665 183 980 

Przyjmę pracownika fizycznego  
z doświadczeniem do skupu złomu  
w Baniosze. 514310146

w hurtowni spożywczej w piasecznie. 
Praca w godz. 4.30 - 12.00. Konieczne 
prawo jazdy C. tel. 501 719 625  
(dzwonić 14.00 - 16.00) 

Dekarza zatrudnię, tel. 601 372 385 

UsŁUgi 

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

Ocieplenie poddasza, piana pur,  
izolacja poddasza, natrysk pianki  
Tel. 604 489 255 www.purterm.pl 

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

Anteny TV, SAT. Konfiguracja i naprawa 
sprzętu RTV zadzwoń 501 700 315

Pracownia Tapicerska  
tel. 502-908-661

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe,  
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

Docieplanie Budynków. Solidne  
doświadczone ekipy tel. 602-482-572

PRANIE-CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY.  
600 421 203

Tłumaczenia tel. 607 685 074,  
22 711 64 26

Docieplanie poddaszy pianą pur  
tel. 607 378 288

Wylewki Tynki agregatem  
tel. 607 378 288

Kominiarz tel. 500 214 632 

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Tynki maszynowe 533125444

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana 
 szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480

Oczyszczanie działek, ogrodnicze,  
wywóz gałęzi 519874891

Ekipa murarzy przyjmie zlecenie  
na budowę domów w sezonie 2020.  

Tel. 665 183 980  

Hydrauliczne, gazowe, uprawnienia,  
tel. 501 299 360  

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581  

sPRZeDaM 

Sosna opałowa, tel. 791 394 791

KUPiĘ 

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418

Ostoya za gotówkę lub na aukcje:  
obrazy, brązy, militaria, zegary,  

design, art deco. Skup: monet, sreber, 
platerów, odznaczeń, wyr. złotych. 

 aukcje@ostoya.pl  tel. 22 839 24 06. 
Gen. Zajączka 8 W-wa  

Firmę - każda opcja 720908080

Domek drewniany, całoroczny,  
tel. 509 447 601 

aUtO-MOtO KUPiĘ

Skup Aut Gotówka do ręki  
tel. 502 467 070 

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup samochodów 603903405

Skup aut 2002-2020r. 505 530 300 

nieRUCHOMOŚCi wynaJeM

Do wynajęcia obiekt 1850 m/2 plac 
11700 m/2 całość ogrodzona wszystkie 
media Nadarzyn Komorowska 63  
tel. 606-924-150

Pawilon 28m2 „Pod Kopułą”  
ul. Szkolna 509 867 238

PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 

1-os 480 Para 300/Os + Licz 577886988 

Poszukuję do wynajęcia małej kawalerki 
lub pokoju w Piasecznie dla 2 osób  
tel. 508 848 599   

nieRUCHOMOŚCi KUPiĘ

SPRZEDAJESZ NIERUCHOMOŚĆ?  
LICENCJONOWANY POŚREDNIK POMOŻE 
515 200 008   

nieRUCHOMOŚCi sPRZeDaM 

Działki budowlane Prażmów,  
tel. 602 770 361

Sprzedam 2-pokojowe mieszkanie  
na ul. Staszica 42 w Piasecznie.  
tel. 601 328 487.

działka budowlana w pruszkowie  
– 585m przy ul. Żbikowskiej/ 
przy potoku (180.000,00 zł)  

o atrakcyjnym kształcie (prostokąt 
29,5m x 20m) i lokalizacji.  
Cicha okolica zabudowy  

jednorodzinnej i terenów zielonych  
w bliskości zjazdu z autostrady a2  
do warszawy. Istnieje możliwość  

sprzedaży razem z działkami  
sąsiadującymi (łącznie aż do 2.340m). 

Telefon: 0 601 532 534

sprzedam działkę 3500m2,  
pod zabudowę, tomice.  
Tel. 724226610 

NAUKA 

Matematyka tel. 664 438 144

ZDROwie 

„SEZAM” sklep zielarsko-medyczny  
i zdrowa żywność piaseczno  

ul. czajewicza 1- róg nadarzyńskiej  
tel. 506 76 74 74

Psychoterapia - 660 565 007,  
www.psychoterapiagorakalwaria.pl

Leczenie pijawkami, Runów  
ul. Solidarności 49, tel. 516 172 275

FINANSE 

Kredyty - uproszczone zasady.  
690-016-555

Kredyty bankowe dla emerytów,  
rolników, pracowników, firm,  
10 000 kr. - rata od 139 zł. 50 000 kr. 
- rata od 697 zł. T. 574 522 165

POŻYCZKA NA WYCIĄGNIECIE RĘKI  
TELEFON 5068-05068 

Zamów ogłoszenie 
drObne  za  drObne 

tel. 786 202 066
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